
بررسی راهکارهای علمی برای بهبود 
تولید کلزا در مرکز تحقیقات کشاورزی 

تهران

ایسنا/تهران همایش یافته های تحقیقاتی کلزا با هدف افزایش عملکرد و مقابله با تنش های محیطی 
کشــاورزی در مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان تهران برگزار شد. در این 

همایش، محققین و کارشناسان به بررسی راهکارهای علمی برای بهبود تولید کلزا پرداختند.
همایــش انتقال یافته های تحقیقاتی کلزا روز ۲۵ فروردین در مرکز تحقیقات کشــاورزی و منابع 
طبیعی استان تهران برگزار شــد؛ این همایش با حضور محققین، مروجین، کارشناسان و مدیران 

اجرایی به منظور بهبود عملکرد تولید و افزایش بهره وری کشت کلزا در استان برگزار شد.
محسن سیلسپور رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی کشاورزی استان تهران 
در گفت وگو با ایسنا به اهمیت ویژه کشت کلزا در تأمین روغن کشور اشاره کرد و افزود: با توجه به 
اینکه بیش از ۹۰ درصد روغن کشور از طریق واردات تأمین می شود، وزارت جهاد کشاورزی به دنبال 

افزایش ضریب خوداتکایی روغن از طریق کشت کلزا است.
وی همچنین گفت: استان تهران با چالش های زیادی نظیر تنش های خشکی، شوری، گرما و سرما 
روبه روست که بر عملکرد محصولات کشاورزی تأثیر می گذارد. در این راستا، هدف مرکز تحقیقات 

ارائه راهکارهایی برای کاهش اثرات این تنش ها و افزایش عملکرد در واحد سطح است.
سیلسپور گفت: در این همایش، یافته های تحقیقاتی جدید مرکز تحقیقات کشاورزی استان تهران 
در زمینه بهبود عملکرد کشــت کلزا، اصلاح بذر و مدیریت منابع آبی مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت. محققین مرکز تحقیقاتی در این زمینه انجام داده اند که به کشــاورزان کمک می کند تا به 

بهبود عملکرد تولیدات کشاورزی، به ویژه کلزا دست یابند.
رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی کشاورزی استان تهران تصریح کرد: یکی 
از اهداف این همایش، ارتقای سطح آگاهی کشاورزان استان تهران در مورد روش های نوین کشت و 
مدیریت منابع بود. کارشناسان و مروجین در این همایش به کشاورزان توصیه های عملی برای مقابله 

با چالش های محیطی و بهینه سازی کشت کلزا ارائه کردند.
در پایان همایش، نمایندگان کشاورزان و مسئولان اجرایی به بحث و بررسی برنامه های اجرایی در 

جهت افزایش سطح زیر کشت و تولید کلزا پرداختند.

طبق آخرین اطلاعات منتشــر شده از سوی مرکز آمار، تعداد مسافر جابه جا شده در 
بخش ریلی از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ به ترتیب ۲۸.۶،   ۱۱، ۲۱، ۲۹.۷، ۳۲ میلیون نفر 
اعلام شــده که ۳.۴ میلیون نفر نسبت به پنج سال قبل یعنی )۱۳۹۸( افزایش یافته 
است.به گزارش ایسنا، براساس شاخص های برنامه ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی کشور که از سوی مرکز آمار ایران منتشر شده است، بار جا به جا شده با بارنامه 
در سطح کشــور توسط ناوگان باری در سال ۱۳۹۸ معادل ۴۶۷، سال ۱۳۹۹ معادل 
۵۰۰، سال ۱۴۰۰ معادل ۵۰۱، سال ۱۴۰۱ معادل ۵۰۵ و سال ۱۴۰۲ نیز معادل ۵۷۲ 
میلیون تن است که افزایش ۱۰۵ میلیون تنی نسبت به سال ۱۳۹۸ را نشان می دهد.  
همچنین در ادامه این گزارش بر تعداد مسافر جابه جا شده در بخش ریلی اشاره شده 
که طبق داده های منتشــر شده، تعداد مســافر جابه جا شده در بخش ریلی از سال 
۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ به ترتیب ۲۸.۶،   ۱۱، ۲۱، ۲۹.۷، ۳۲ میلیون نفر اعلام شــده اســت 
که ۳.۴ میلیون نفر نسبت به پنج سال قبل یعنی )۱۳۹۸( افزایش یافته است. علاوه 
بر موارد گفته شــده اعزام و پذیرش مسافر در فرودگاه های کشور از دیگر موضوعاتی 

اســت که این مرکز به آن پرداخته است و طبق داده های منتشر شده میزان اعزام و 
پذیرش مسافر در فرودگاه های کشور در بازه زمانی گفته شده ۴۵.۵، ۲۵.۲، ۳۷، ۴۴ و 
۴۵ میلیون نفر است. افزایش ۳.۴ میلیون نفری مسافران قطار افزایش ۶۴۴ کیلومتری 
طول خطوط اصلی ریلی در برنامه ششــم توســعه بررســی اطلاعات منتشر شده از 
سوی مرکز آمار ایران حکایت از آن دارد طول خطوط اصلی ریلی کشور از سال های 
۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ افزایش یافته اســت، چراکه در سال ۱۳۹۸ معادل ۱۱ هزار و ۶۵۹، 
سال ۱۳۹۹ معادل ۱۱ هزار و ۷۲۸، سال ۱۴۰۰ معادل ۱۱ هزار و ۷۹۸، سال ۱۴۰۱ 
معادل ۱۱ هزار و ۹۲۹ و ســال ۱۴۰۲ نیز معادل ۱۲ هزار و ۳۰۳ کیلومتر اعلام شده 
که بیانگر افزایش ۶۴۴ کیلومتری طول خطوط اصلی ریلی است.  در بخش دیگری از 
این گزارش که چندی پیش منتشــر شد بر میزان بار هوایی حمل شده در پروازهای 
داخلی و بین المللی نیز اشــاره شده که این میزان از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ به ترتیب 
۸۲، ۸۰، ۹۲، ۷۹ و ۹۷ هزار تن اســت که نسبت به سال ۱۳۹۸ معادل ۱۵ هزار تن 

افزایش یافته است. 

ایسنا/فارس رئیس مرکز جهاد کشاورزی بخش دهرم 
از پیش بینی برداشــت بیش از ۸۱ هزارتن محصول 
گوجه فرنگی از مزارع این بخش خبر داد.رضا فتحی 
امــروز، ۲۶ فروردین در نشســت جهادکشــاورزی 
فراشبند با اشــاره به برداشت این محصول در سطح 
۱۸۰۰ هکتار گفت: این برداشت از نیمه دوم فروردین 
آغاز شده و پیش بینی می شود تا نیمه اول خرداد ادامه 
داشته باشد.وی با اشــاره به اینکه میانگین برداشت 
متوســط تولید ۴۰ الی ۴۵ تن در هکتار است، ادامه 
داد: پیش بینی می شود تا پایان برداشت قریب به ۸۱ 
هزارتن محصول تولید و روانه بازار مصرف شود.فتحی 
تصریح کرد: محصول برداشت شده به شهرستان های 
شــیراز و اســتان های تهران، اصفهــان و همچنین 
کشــورهای حوزه خلیج فارس، روسیه، آذربایجان و 

تاجیکستان صادر می شود.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی وزارت امور خارجه از وضعیت ناگوار مردم در شهر محاصره شده فاشر در سودان ابراز نگرانی کرد و خواستار توقف حملات و حفاظت از جان غیرنظامیان 
بر اساس اصول حقوق بین الملل بشردوستانه شد.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه، محاصره شهر فاشر در ولایت شمال 
دارفور سودان و حمله به شهروندان بی دفاع پناه گرفته در اردوگاه های زمزم و ابوشوک را محکوم کرد و با ابراز نگرانی از وضعیت وخیم ایجادشده، خواستار لغو 
محاصره فاشر، توقف حملات و حفاظت از جان غیرنظامیان بر اساس اصول حقوق بین الملل بشردوستانه شد.بقایی همچنین مجدداً بر موضع اصولی جمهوری 

اسلامی ایران مبنی بر حمایت از حاکمیت، استقلال و تمامیت سرزمینی سودان تاکید کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

بقایی: ایران بر حمایت از حاکمیت و استقلال سودان تأکید 
دارد

info@sobh-eqtesad.ir

ازسرگیری افزایش قیمت طلا 
در بازار جهانی

قیمت طلا در معاملات روز سه شنبه بازار جهانی، تحت تاثیر ادامه ابهامات در 
مــورد برنامه های تعرفه ای دولت ترامپ و تاثیر آن بر اقتصاد جهانی، افزایش 
یافت.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری، پس از ثبت 
رکورد ۳۲۴۵ دلار و ۴۲ ســنت در روز گذشته، در معاملات روز جاری، ۰.۴ 
درصــد افزایش یافت و به ۳۲۲۱ دلار و ۷۰ ســنت رســید. بهای هر اونس 
طــلا در بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۴ درصــد افزایش، به ۳۲۳۷ دلار و 
  )IG( ۶۰ ســنت رسید.»ییپ جان رانگ«، استراتژیست بازار شرکت آی جی
گفت: قیمت طلا در روز جاری با توجه به تقاضای مداوم سرمایه گذاران برای 
دارایی های امن در برابر کاهش نوســانات بازار، به رشد خود ادامه می دهد، 
زیرا به نظر می رســد آمریکا زمینه را برای تعرفه های بیشــتر آماده می کند.

اســناد فدرال رجیستر در روز دوشنبه نشان دادند که آمریکا، واردات داروها 
و نیمه رســاناها را برای اعمال تعرفه بر هر دو بخش، بررســی می کند، زیرا 
وابســتگی گســترده به تولید خارجی دارو و تراشه را تهدیدی  برای امنیت 
ملی، می داند.دونالدترامپ، رئیس جمهور آمریکا، روز یکشنبه گفت که نرخ 
تعرفه بر نیمه رساناهای وارداتی را در هفته آینده اعلام خواهد کرد و فعالان 
بازار را  نگران کرد.استراتژیست شرکت آی جی گفت: با توجه به اینکه قیمت 
طلا اخیراً به بالاترین سطح خود رسیده است، روند صعود تغییری نمی کند 
و تا زمانی که عدم قطعیت های تعرفه ای برای مدت طولانی تری ادامه داشته 
باشــد، ممکن اســت این روند ادامه داشته باشــد.در همین حال، »رافائل 
بوســتیک«، رئیس بانک فدرال رزرو آتلانتا، اظهار کرد که عدم قطعیت در 
مورد تعرفه ها و سایر سیاست ها، اقتصاد را در یک وقفه بزرگ قرار داده است و 
پیشنهاد کرد که بانک مرکزی آمریکا باید تا زمانی که شفافیت بیشتری وجود 
داشته باشد، منتظر بماند.طلا که دارایی بدون بازده است، یک پوشش سنتی 
در برابر عدم قطعیت ها و تورم جهانی، در نظر گرفته می شــود و در محیط 
نرخ بهره پایین، رشــد می کند.طبق گزارش رویترز، داده های شورای جهانی 
طلا نشان داد سرمایه گذاری  در صندوق های قابل معامله در بورس با پشتوانه 
طلای فیزیکی در چین، در ماه جاری تاکنون، از ســرمایه گذاری در کل سه 
ماهه اول فراتر رفته و از میزان ســرمایه ورودی  به صندوق های آمریکایی، 
پیشــی گرفته است.در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۴ 
درصد کاهش، به ۳۲ دلار و ۲۲ ســنت رسید، هر اونس پلاتین ۰.۱ درصد 
افزایش یافت و به ۹۵۲ دلار و ۶۰ ســنت رســید و هر اونس پالادیوم با ۰.۷ 

درصد کاهش، به ۹۴۹ دلار و ۹۲ سنت رسید.

تولید پرفروش ترین مدل نیسان 
در آمریکا کاهش یافت

نیســان در واکنش به تعرفه های وارداتی جدید آمریکا، از ماه مه تا جولای، 
تولید شاســی بلند »روگ« )Rogue( را که پرفروش ترین مدل این شرکت 
خودروسازی در بازارهای آمریکاســت، کاهش خواهد داد.به گزارش ایسنا، 
رویترز به نقل از فرد مطلع گزارش داد که شرکت خودروسازی نیسان قصد 
دارد طی ســه ماه آینده، در کارخانه خود در کیوشــوی ژاپن، تولید شاسی 
بلند »روگ«  را تا ۱۳ هزار دستگاه کاهش دهد. این کاهش، معادل بیش از 
یک پنجم از ۶۲ هزار خودروی »روگ« فروخته شده در آمریکا در سه ماهه 
اول ســال ۲۰۲۵ است.سومین خودروساز بزرگ ژاپن، در پی تعرفه های ۲۵ 
درصدی دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریــکا بر تمام واردات خودرو به این 
کشور، نســبت به همتایان خود با موانع بیشتری مواجه است. همتایان این 
شرکت خودروسازی از جمله شرکت های هوندا، استلانتیس و هیوندای پس 
از اعمال تعرفه ها، تولید خود را در خارج از آمریکا متوقف و تولید بیشتری را 
به این کشور منتقل کردند. تعرفه ها از هفته گذشته اجرایی شدند.نیسان، قبل 
از تعرفه هــای ترامپ نیز کاهش ۲۰ درصدی ظرفیت جهانی را مورد ارزیابی 
قرار داده بود، زیرا این خودروساز درگیر برنامه ای برای غلبه بر کاهش فروش 
در بزرگترین بازارهای خود است.طبق گزارش رویترز، فروش این شرکت در 
آمریکا، به دلیل مدل های قدیمی و فقدان مدل های هیبریدی تحت فشار قرار 
گرفته اســت. نیسان در چین، تا حد زیادی توسط شرکت های خودروسازی 
الکتریکی بومی کنار زده شد. مذاکرات نیسان در مورد ادغام احتمالی با هوندا 

نیز در اوایل سال جاری، لغو شد.

گزیده خبر

امیر سیاری: تا ۲۰۰ سال می توان از دفاع مقدس برای آیندگان گفت

صنعت زنده به آب است؛ نباید 
آینده تولید را تباه کنیم

ارز تجاری کاهشی شد

بحران کم آبی صدای صنعت را هم درآورده اســت؛ از فولاد و سیمان گرفته تا کاشی سازی و بسیاری از 
صنایع کشور به ویژه در مناطق مرکزی، با خطر توقف فعالیت مواجه اند؛ رئیس خانه صمت ایران ضمن 
هشــدار نسبت به تداوم بی توجهی به مدیریت منابع آب، تاکید کرد که صنعت بدون آب، دوام نخواهد 
آورد و ادامه این روند، نه تنها تولید بلکه آینده اشــتغال و امنیت صنعتی کشــور را نیز با مشکل مواجه 
می کند.این روزها، مســئله آب دیگر تنها دغدغه کشــاورزان نیست و به بحرانی ملی تبدیل شده است؛ 
ضمن اینکه صنعت این روزها با مشکل کم آبی روبرو است و از سویی، "آب" برای صنعت یک ضرورت 

هم به حساب می آید و صدای صنعتگران از کم آبی برخاسته است..... 

ارزیابی بازار و مشتریان کسب و کارهای نانویی در 
یک رویداد علمی

رشد ۳۲۵ درصدی تولید محصولات در فروردین ماه 
١۴٠۴

فراز و فرود نرخ ارز؛ نتیجه سوءمدیریت اقتصادی یا 
محصول انتظارات تورمی؟
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در برنامه ششم توسعه اتفاق افتاد

افزایش ۳.۴ میلیون نفری مسافران قطار

پیش بینی برداشت ۸١ هزارتن محصول گوجه فرنگی از مزارع دهرم فارس
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امیر سیاری: تا ۲۰۰ سال می توان از دفاع مقدس برای آیندگان گفتگزیده خبر
مردم فلسطین با پشتیبانی مدعیان 

دروغین حقوق بشر قتل عام 
می شوند

رئیس ســازمان بسیج مستضعفین گفت: مردم مظلوم فلسطین از سوی یک گروه 
جنایتکار و کودک کش با پشــتیبانی مدعیان دروغین حقوق بشر به خاک و خون 
کشیده می شوند.به گزارش خبرنگار مهر، سردار غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین در آئین اختتامیه دهمین جشنواره رسانه ای ابوذر که صبح امروز 
در دانشــگاه انقلاب اسلامی برگزار شــد، گفت: اگر به آنچه این روزها در فلسطین 
رخ می دهد، نگاه کنیم شــاهد آثار و نتایج سال ها جنایات قدرت های استکباری در 
این منطقه هســتیم که چگونه در سکوت رســانه ای بنگاه های رسانه ای غرب رخ 
می دهد. وی افزود: مردم مظلوم فلســطین از سوی یک گروه جنایت کار و کودک 
کش با پشــتیبانی مدعیان دروغین حقوق بشر به خاک و خون کشیده می شوند. 
آگاهی جهانی نســبت به جنایتکاران افزایش یافته است سردار غلامرضا سلیمانی، 
رئیس سازمان بسیج، در سخنانی تأکید کرد که انسان ها در تمامی کشورها نسبت 
به وجود یک جریان جنایتکار در جهان آگاه شــده اند و در پی راه حلی برای رهایی 
از این نیروی شــیطانی هستند.وی با اشاره به پیروزی انقلاب اسلامی از بهمن ۵۷ 
تا کنون، گفت: امام راحل مســئله اصلی جهان اسلام را فلسطین ترسیم کردند و 
امروز بشــریت نیز این موضوع را به عنوان مسئله اصلی خود می شناسد.سلیمانی 
افزود: این آگاهی به برکت انقلاب اسلامی و مقاومت مردم مظلوم فلسطین به دست 
آمده استوی بابیان اینکه فلسطین و فلسطینیان موجب افتخار هستند گفت اعلام 
کرد: سرزمین فلســطین به زودی آزاد خواهد شد.وی همچنین به وجود جریانات 
جنایتکار در دنیا اشاره کرد و خواستار افزایش تلاش های رسانه ها برای معرفی این 
جریانات شد.سردار ســلیمانی بیان کرد: رسانه ها باید بیشتر بر روی جهاد تبیین 
متمرکز شــوند و جهانیان را به سمت این موضوعات فراخوانند.وی به تاریخ اشاره 
کرد و گفت: در گذشــته، حادثه ای به نام رنســانس در غرب رخ داد که بسیاری بر 
این باور بودند که جریان اشــغال ســرزمین های مظلوم به پایان رسیده است، اما 
واقعیت چیز دیگری اســت.قدرت علم و فناوری علیه بشــریت به کار گرفته شده 
اســت سردار سلیمانی، رئیس سازمان بسیج، تأکید کرد: قدرتی که از طریق علم و 
فناوری در دوران رنســانس به دست آمد، در واقع علیه بشریت و به ویژه ملت های 
مظلوم آفریقا و آسیا به کار گرفته شده است. وی این موضوع را یک پرونده تأسف بار 
و ناراحت کننده دانست و از رسانه ها خواست تا این واقعیت را برای مردم باز کنند.

سردار سلیمانی با اشاره به پیشرفت های علمی غرب، تصریح کرد که منکر خدمات 
دانشمندانی نیستیم که با تکیه بر دانش مسلمانان تحولات مهمی را رقم زدند.وی 
همچنین خاطرنشــان کرد که امروز نخبگان و دانشــمندان غرب، از جمله اساتید 
دانشــگاه های آمریکا و اروپا، در کنار جبهه حق و حمایت از فلســطین ایستاده اند.

وی گفت: فلســطین امروز یک نماد و معیار جبهه حق در دنیا است، در حالی که 
صهیونیسم و اســرائیل جنایتکار، نماینده جبهه باطل هستند. سردار سلیمانی به 
انتقاد از جوایز نوبل پرداخت و پرسید آیا انیشتین و دیگر دانشمندان می دانستند که 
علم آنها به جنایت ها علیه مظلومان منجر خواهد شد؟وی در ادامه به نقش رسانه ها 
در آگاهی بخشی به بشریت اشاره کرد و گفت: این جهاد رسانه ای به ویژه توسط ملت 
بزرگ و انقلابی ایران ادامه دارد.سردار سلیمانی از رسانه ها خواست تا ظرفیت های 
خود را تقویت کرده و در راستای امیدآفرینی و مقابله با حملات رسانه ای قدرت های 
بزرگ علیه ملت ایران فعال تر عمل کنند.وی تأکید کرد: بسیج رسانه و رسانه های 
کشــور باید در این جهاد مشارکت کنند و ســرمایه گذاری های لازم را برای رشد و 
شکوفایی رسانه ای انجام دهند.رئیس سازمان بسیج مستضعفین با بیان اینکه شما 
شاهد بوده اید که بسیاری از خبرنگاران به دلیل بیان حقایق از بنگاه های رسانه ای 
شــیاطین اخراج شده اند، اظهار کرد: این روند همچنان ادامه دارد. ان شاءالله بسیج 
رســانه و رسانه های کشور ما نیز در این جهاد مشارکت خواهند کرد. ما باید بیش 
از گذشته به تقویت ظرفیت های رسانه ای بپردازیم و سرمایه گذاری های رسانه ای را 
در کشور شاهد رشد و شکوفایی بیشتری قرار دهیم.سردار سلیمانی گفت: یکی از 
مباحث مهم امیدآفرینی است که رسانه های ما در این راستا به خوبی عمل کرده اند. 
آگاه هستیم که چه حجم سنگینی از هجمه رسانه ای و عملیات های روانی توسط 
قدرت های بزرگ علیه ملت ایران فعال است. مقابله با این هجمه سنگین و تهاجم 
گســترده رســانه ای و عملیات های روانی که ابعاد بین المللی دارد، نیازمند توجه و 
اقدام جدی اســت. شــما بیش از من آگاهید که چه سرمایه گذاری های کلانی در 
غرب به منظور تســلط بر رســانه ها و ایجاد تصویری منفی از کشورهای مسلمان 
انجام شده اســت.وی با بیان اینکه ملت ایران توانسته است کارزار بزرگ رسانه ای 
و موفــق را راه انــدازی کند، گفت: امیدآفرینی و بهره بــرداری از تمامی ظرفیت ها 
در کشــور ما وجود دارد. به راســتی، همه این ظرفیت ها را می توان دید. به عنوان 
مثال، وقتی یک مســتند از طبیعت ایران عزیز پخش می شــود، چه میزان امید را 
در دل ها می افزاید. همچنین وقتی معادن کشور ما به تصویر کشیده می شوند، این 
نشان دهنده شکوفایی و ظرفیت های عظیم موجود در سرزمین ماست.رئیس سازمان 
بســیج مستضعفین با بیان اینکه امید در کشور ما موج می زند، گفت: اگر به حوزه 
فرهنگی ایران وارد شویم، عظمت و ظرفیت های بی نظیری را در زمینه امیدآفرینی 
و تأثیر فرهنگ ایران بر سطح جهان مشاهده خواهیم کرد. هرگاه قدرت ملت ایران 
در ابعــاد فرهنگی، اجتماعی و هنری، که رهبر معظم انقلاب از آن به عنوان قدرت 
نرم یاد می کنند، به حرکت درآمده، تمامی جهان تحت تأثیر قرار گرفته اند. امروز نیز 
شاهد تأثیری گسترده در سطح جهانی هستیم.سردار سلیمانی تاکید کرد: رسانه ها 
باید به امیدآفرینی بپردازند و در کنار آن، جنایت های رژیم صهیونیســتی و ظلمی 
که به مردم مظلوم فلسطین روا می شود را به درستی بازگو کنند. نباید در این زمینه 
غفلت کنیم. تا آزادی قدس، که آرمان بزرگ جهان است، باید تلاش کنیم. اگر در 
گذشته می گفتیم آرمان مسلمانان، حقیقت آن است که امروز آرمان جهان، آزادی 

قدس به عنوان نماد حاکمیت صلح و عدالت در سطح جهانی خواهد بود.

ابلاغ آئین نامه ایجاد بازار مبادله 
آب های نامتعارف در بورس 

انرژی

معــاون اول رئیس جمهور، آئین نامه اجرایی ایجاد بــازار مبادله آب های نامتعارف 
در بــورس انرژی را ابلاغ کرد.به گزارش خبرگــزاری مهر، محمدرضا عارف معاون 
اول رئیس جمهور آئین نامه اجرایــی ایجاد بازار مبادله آب های نامتعارف در بورس 
انرژی را به وزارتخانه های نیرو، اقتصاد، جهاد و صمت و سازمان های حفاظت محیط 
زیست و برنامه و بودجه ابلاغ کرد.بر اساس این مصوبه، آب های نامتعارف آب هایی 
هستند که به صورت معمول قابل استفاده نبوده و بهره برداری از آنها نیازمند اجرای 
پروژه های اصلاح و ارتقای کیفیت اســت. آب دریا، آب شور، لب شور )به استثنای 
زیرزمینی( و فاضلاب و پســاب های خانگی، شهری و صنعتی مشمول این تعریف 
می شوند.وزارتخانه های نیرو، اقتصاد و صمت دستورالعمل اجرایی این طرح را تهیه 
کــرده و در بورس انرژی آب های قابل عرضه را به فروش می رســانند. نرخ فروش 
آب های نامتعارف با ســازوکار رقابتی بورس انرژی کشف قیمت منصفانه می شود.

شــایان ذکر است، آب های نامتعارف به منابع آبی گفته می شود که به طور طبیعی 
در چرخه عادی آب در دســترس نیستند یا کیفیت آن ها با آب های معمولی )مثل 
آب رودخانه ها، چشمه ها یا سفره های زیرزمینی( متفاوت است و برای استفاده نیاز 
به تصفیه یا مدیریت خاص دارند. از جمله آب های نامتعارف می توان به آب شور یا 
نیمه شور، فاضلاب تصفیه شده، آب حاصل از شیرین سازی و آب های جمع آوری شده 
از بارش اشــاره کرد. این منابع معمولاً به عنوان راهکارهایی برای مقابله با کم آبی و 
تغییرات اقلیمی در نظر گرفته می شــوند، به ویژه در مناطقی که منابع آب شیرین 

محدود یا در حال کاهش است.

معاون هماهنگ کننده ارتش در مراسم تقدیر از عوامل فیلم »صیاد« گفت: ما برای ۱۰۰ 
یا ۲۰۰ ســال آینده، مطلب از دفاع مقدس برای انتقال به نسل فعلی و آینده از ایثارهای 
آن زمان داریم.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر دریادار حبیب الله ســیاری، رئیس ستاد و 
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی در مراسم تجلیل از عوامل فیلم »صیاد« 
که در ســازمان عقیدتی سیاســی این نیرو برگزار شد، با اشاره به لزوم انتقال تجربیات و 
ارزش های دفاع مقدس و انقلاب اسلامی به آیندگان، اظهار کرد: ارزش های زمان انقلاب 
و دفاع مقدس و نشــان دادن زحمات رزمنــدگان و همه آنانی که تلاش و ایثار کردند تا 
انقلاب و ایران بماند، باید به نســل آینده منتقل شــود. این مملکت فراز و نشــیب های 
بســیاری را از ۲۲ بهمن ۵۷ اینجا پشت سر گذاشــته است.او ادامه داد: همه باید بدانند 
و ببینند که در ســال ۵۸ در این مملکت چه خبر بود و تجزیه طلبی تا کجا پیش رفته 
بود. اگر نبود ایثار امثال شــهید صیاد، ایران به همان ایرانستانی تبدیل می شد که برخی 
بــه دنبال آن بودند، نه فقط هم شــهید صیاد بلکه همه مردمی که عاشــق ایران بودند، 
نگذاشــتند دشمنان به اهداف خود برســند. ۵۸ ساده نگذشت، از اوایل سال ۵۸ تا نیمه 
اول ســال ۵۹، حدود ۲۰ ماه، اصلًا ساده نگذشــت. باید ارزش های حاکم در آن زمان و 

تلاش ها و ایثار همه آن افراد را به نســل فعلی و آینده منتقل کرد.رئیس ستاد ارتش در 
بخش دیگری از اظهاراتش با یادآوری همکاری و همسویی بلوک شرق و غرب در دوران 
دفاع مقدس با رژیم بعث عراق، بیان کرد: ببینید، ما در دفاع مقدس از ۲۷ کشــور اسیر 
داشــتیم. این یعنی حداقل ۲۷ کشــور با ما می جنگیدند. بلوک های شرق و غرب هم در 
آن زمان با همه تناقض های خود، به صدام کمک می کردند. ما مقابل این ها می جنگیدیم. 
ما جوان دادیم، خون دادیم، تا این انقلاب بماند.امیر دریادار ســیاری یادآور شــد: هدف 
اصلی دشمن هم در آن زمان، به زانو در آوردن انقلاب بود و پس از آن، به دنبال اهدافی 
چون خوزســتان و اروند رود و شــمال خلیج فارس بود. با همه تحریم ها و مشــکلات و 
کمبودها، فراوان ایثارگری و تلاش صورت گرفت تا ایران و انقلاب بمانند.رئیس ســتاد و 
معــاون هماهنگ کننده ارتش در بخش دیگری از اظهاراتش با بیان اینکه »تصور نکنید 
تحریم برای امروز اســت، تحریم از ۶ ماه قبل از ۲۲ بهمن ۵۷، علیه ایران اعمال شــد«، 
گفت: گلوله توپ در زمان جنگ تمام شــد، یعنی درســت در شرایطی که ما زیر رگبار و 
بمباران دشمن بودیم، گلوله توپ جیره بندی شده بود و به هر توپخانه، تعداد مشخصی 
گلوله توپ داده می شد. موشک های مهمی چون موشک »تاد« تمام شد. همه این ها هم 

به دلیل وابستگی ای بود که برای کشور در این امور حیاتی ایجاد کرده بودند. بدون ایثار، 
با این همه کمبود، چطور امکان موفقیت در دفاع مقدس وجود داشــت؟او افزود: ببینید 
در ثامن الائمه و بیت المقدس چه گذشــت، این موفقیت ها، غیر از معجزه بود؟ می دانید 
۲۶ روز مقاومت در آن شــرایط، آن هم در خوزستان چطور گذشت؟ لجستیک مورد نیاز 
آنان، از آب و غذا گرفته تا بنزین چطور تأمین شــد؟ اگر نبود ایثار و از خودگذشــتگی، 
قطعاً چنین پیروزی هایی رخ نمی داد.معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی بار 
دیگر با تاکید بر لزوم انتقال ارزش های دفاع مقدس به نســل فعلی و آینده، خاطرنشــان 
کرد: ما برای ۱۰۰ یا ۲۰۰ ســال آینده، مطلب از دفاع مقدس برای انتقال به نسل فعلی 
و آینــده از ایثارهای آن زمان داریم. یکی از مهم ترین راه هــای انتقال این ارزش ها هم، 
موضوع هنر است و اثرگذارترین راه در عرصه هنر هم، تهیه فیلم و سریال است. البته ما 
در این مســیر گام های خوبی برداشته ایم. سال گذشته فیلم آسمان غرب را داشتیم. الان 
هم فیلم هایی چون شــهید فلاحی و صیاد ۲ را در دست تهیه داریم.امیر دریادار سیاری 
با بیان اینکه »موضوعات فراوانی برای تهیه فیلم وجود دارد«، گفت: ما عملیاتی داشتیم 
برای آزادســازی کشتی تجاری ایران از دســت دزدان دریایی به نام عملیات رعد که در 
زیر مدار ۱۰ درجه، یعنی ۲۴۰۰ کیلومتری جنوب چابهار، ما رفتیم و این کشــتی را از 
چنــگ دزدان دریایی نجات دادیم، آن هم بدون هیچ نوع تلفاتی. فقط چند نفر از خدمه 
بنگلادشــی کشتی کشته شــده بودند و کاپیتان هم زخمی شــده بود. در همین راستا، 
چند نفری با حضور هنرپیشــه های مطرح، آمدند پیش ما تا فیلم این عملیات را بسازند، 
صحبت کردیم ولی بعداً هیچ خبری نشــد. روزی مــن نزد آقای طالب زاده رفته بودم، او 
فیلــم کاپیتان فیلیکس را به من نشــان داد. آنجا دیدیدم تمــام اقداماتی که ما در این 
عملیات ترتیــب داده بودیم را با جلوه های ویژه، تهیه کرده و آن را به نام توانمندی های 
استکبار جهانی به نمایش گذاشــته اند.او ادامه داد: ما تاریخ زیادی برای روایت داریم، از 
فرمانده تیپ و گردان و گروهان گرفته تا موضوعات دیگر. ما فردی داریم که ۱۹۲ تانک 
در دوران دفاع مقدس زده اســت. در نیروی زمینی موضوعات فراوانی برای گفتن وجود 
دارد، در نیــروی هوایی هم همینطور. عملیات اچ ۳ یا اقدامات نیروی هوایی در روز آغاز 
جنگ، یک نمونه از آن هاســت. ببینید، فقط پدافند ما در عملیات والفجر ۸، ۸۷ هواپیما 
را منهدم کرده اســت. نیروی دریایی ما بیش از ۱۰ هزار عملیات اسکورت کشتی ترتیپ 
داده اســت. همه این ها امکان روایت و انتقال به نســل فعلی و آینده را دارد.رئیس ستاد 
ارتش، تصریح کرد: این ها نمونه هایی اســت از انبوه موضوعاتی که باید به نســل فعلی و 
آینده منتقل شود. فیلم صیاد، شروع خوبی برای این موضوع و برای روایت زندگی شهید 
صیاد شیرازی است. البته این فیلم بخش کوتاهی از زندگی او و تا عملیات طریق القدس 
را روایت می کند. شما ببینید بعد از طریق القدس چه اتفاقاتی رخ داد. در فتح المبین چه 
شد، در مرصاد چه شد، در والفجر ۸ چه شد. فقط در این عملیات ۹۰۰ لوله توپ نیروی 
زمینی ارتش فعال بوده است. شهید صیاد بعد از جنگ هم اقدامات بسیاری داشت. باید 
گفته شود که پس از جنگ و در زمان آغاز یاوه گویی ها درباره جزایر ایرانی، وجود شهید 
صیــاد چه ابهتی ایجاد کرده بود. کیفیت فیلم هــا در این زمینه هم می تواند بهتر و بهتر 

باشد و ما امیدواریم فیلم صیاد، شروعی باشد برای طی این مسیر.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: چرا اصناف را ملزم به استفاده از دوربین های نظارتی 
بــرای کاهش دزدی  و ســرقت و افزایش ایمنی نمی کنیم؟ تا چهار مــاه دیگر وزارت راه 
مناقصه ای برای واگذاری پایش جاده های کشــور به بخش خصوصی برگزار کند.به گزارش 
ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی امروز مجلس و بعد از  بررسی کیفیت خدمات و 
اقدامات اجرایی دستگاه های مسئول در شبکه حمل و نقل کشور به مسافران در ایام نوروز 
۱۴۰۴، در جمع بندی گفت: ابتدا نگاهی به گذشــته کنیم؛ یک روزی تصادفات در کشور 
ما، با تعداد خودروهایی کمتر از امروز، ســالانه ۲۸ هزار کشته داشت اما اکنون این تعداد 
به ۱۷ تا ۱۸ هزار رســیده است. این کاهش بدان معنای نیست که وضعیت ما خوب است 
بلکه نسبت به استانداردهای جهانی بسیار وضع بدی داریم پس باید برای شرایط قابل قبول 
اقداماتی انجام دهیم.وی افزود: اگر به برنامه های سوم و چهارم برنامه های توسعه نگاه کنیم، 
موضوع نقاط حادثه خیز همچنان وجود دارند. این نشــان می دهد که ما در برخی حوزه ها 
دچار مشکل هستیم. اگر اشکالی در حوزه قانونگذاری وجود دارد، دوستان باید آن را اصلاح 
کنند و اگر در حوزه اجرا مشکلی وجود دارد، باید آن را درست کنیم. کمیسیون عمران توجه 
کند و پلیس راه این موارد را احصا کرده و اقداماتی انجام دهد؛ البته در صحبت های سردار 
حسینی هم اشاره ای شــد.رییس مجلس تاکید کرد: باید از ظرفیت های بخش خصوصی 
اســتفاده کنیم به خصوص امسال که سال ســرمایه گذاری و تولید است؛ چرا باید بودجه 
دولتــی برای پایش ها همچون تجهیز دوربین، امکانات و نگهداری درنظر گیریم آن هم در 
شــرایطی که بخش خصوصی می تواند این کارها را انجام دهد و اینکه مشــکل قانونی هم 
وجود ندارد؟وزارت راه مناقصه ای برای واگذاری پایش جاده های کشور به بخش خصوصی 
برگزار کندوی گفت: وزارت راه و شهرسازی نمی تواند بگوید که قانونی وجود ندارد. بخش 
خصوصی می تواند کل مسیرها را پایش کند و از محل درآمد خود هزینه و سرمایه گذاری 
کند و امکان اجرایی آن است و مشکل قانونی وجود ندارد اما چرا این کار انجام نمی شود. ما 
امروز این جلسه  را برگزار کردیم اما چه کسی باید پاسخ دهد که تا چهار ماه دیگر وزارت 
راه مناقصــه ای برای واگذاری پایش جاده های کشــور به بخش خصوصی برگزار کند؛ این 
موضوع شامل همه شــهرها و جاده ها می شود لذا کمیسیون عمران پیگیری کند.اصناف 
را ملزم به اســتفاده از دوربین های نظارتی برای کاهش دزدی  و ســرقت و افزایش ایمنی 
نمی کنیمرییس مجلس خاطر نشــان کرد: چرا اصناف را ملزم به اســتفاده از دوربین های 
نظارتی برای کاهش دزدی  و ســرقت و افزایش ایمنی نمی کنیم آن هم در شرایطی که در 
قانون آمده است یا اینکه چرا طلاسازی ها از امکانات استاندارد استفاده نکرده و این موارد 
را رعایت نمی کنند.باید مدیری که ترک فعل کرده، بازخواست شودقالیباف ادامه داد: فکر 
می کنم ما در مجلس مقصر هستیم که مطالبه نمی کنیم. کمیسیون قضایی به قانون توجه 

کرده تا  ضمانت اجرایی در قانون لحاظ شــود. همچنین باید مدیری که ترک فعل کرده، 
بازخواست شود. معاونت نظارت، کمیسیون اصل ۹۰ و دستگاه ها در این زمینه دقت کنند 
تا این کار صورت گیرد.وی بیان کرد: خیرینی هســتند که در نقاط حادثه خیز بارها دچار 
حادثه شــدند و آن ها می خواهند برای کاهش تلفات و حفظ جان مردم کمک کنند.تلفات 
جاده ای نســبت به سال گذشــته افزایش پیدا کرده استرییس مجلس بیان کرد: علی رغم 
اینکه امسال کار فرهنگی کردیم اما متأسفانه، تلفات جاده ای نسبت به سال گذشته افزایش 
پیدا کرده و این نشان دهنده شدت بالای تصادفات است. قرار است ۱۵ اردیبهشت آمار به 
مجلس ارائه شود که مطمئنم این آمار اورژانس افزایشی خواهد بود.بعضا بیماران اورژانسی 
به دلیل نبود پزشــک پذیرش نشدندوی گفت: در بیمارستان ها به ویژه در شب های عید، 
شرایط بیمارستان ها به گونه ای پیش می رود که بیمارستان تلاش می کند بیماران را زودتر 
ترخیص کرده و مرخصی ها هم بیشــتر شده و حتی بعضا بیماران اورژانسی به دلیل نبود 
پزشک پذیرش نشدند. این واقعیت تلخی است که وجود دارد. افرادی که مسئول کشیک 
و سایر مسئولان هستند باید به این موضوع توجه بیشتری داشته باشند. حتما باید در این 
موارد در حوزه نظارت یک گام به جلو برداشته شود.رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به موضوع حمل و نقل جاده ای گفت: کمیسیون عمران باید این موارد را پیگیری کند که 
طبق ماده ۵۶، ۱۱۰ هزار کامیون و اتوبوس جاده ای را در طول برنامه هفتم اجرایی کنیم. 
مجلس مصوباتی را برای واردات کامیون ها حتی دســت دوم داشــته است اما وزارت راه و 
شهرســازی در اجرا دچار اشکال است. نمونه آن وضعیت کامیون هایی است که در پشت 
مرز مانده و دچار مشارکت و خسارات آن ها شده است؛ در این مورد اگر افراد تخلف کردند 
باید با آن ها برخورد شود اما اگر در سیستم اجرایی دچار اشکال هستیم، باید این موارد 
معلوم  شود.وی افزود: قبل از تصویب قانون ۳۰۰۰ دستگاه کامیون باید وارد می شد که تا 
قانون تصویب شد به ۱۷ هزار کامیون رسید؛ این داده ها در سامانه وزرات راه و شهرسازی 
اســت و در آن جا تاکید به کامیون های خودراننده و خودمالک شــده بود. مگر بیش از 
۷۰ درصد این بخش خودراننده و خودمالک نیســتند؟ اصلا به این بخش توجه نمی شود.

رییس مجلس اظهار کرد: حوزه نظارت، کمیسیون اصل ۹۰، کمیسیون بهداشت و درمان 
و کمیسیون عمران باید به نکات مطرح شده در این جلسه توجه کرده و آن را ثبت و ضبط 
و به دستگاه های مربوطه ابلاغ کنند. حتما قبل از عید سال آینده، عملکرد این موضوعات 
را پیگیــری خواهیم کرد تا گام  رو به جلــو برداریم.تعداد اتوبوس های نو در حمل و نقل 
شهری و جاده ای آنقدر کم است که قابل بیان نیستوی در پایان گفت: تعداد اتوبوس های 
نو در حمل و نقل شــهری و جاده ای آنقدر کم اســت که قابل بیان نیست. ان شاءالله این 

موارد را پیگیری می کنیم.

سخنگوی حزب اتحاد ملت با اعلام حمایت این تشکل سیاسی اصلاح طلب از مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در مسقط، با یادآوری تجربه های گذشته، 
به ویژه رفتارهای غیرقابل پیش بینی و بعضاً غیرمسئولانه دولت آمریکا و شخص رئیس جمهوری این کشور بر ضرورت هوشیاری، دقت و محاسبه گری 
دقیق در این مسیر تأکید کرد.به گزارش ایسنا، فاطمه پهلوانی با اشاره به برگزاری جلسه دفتر سیاسی این تشکل سیاسی اصلاح طلب گفت: در این جلسه 
درباره ابعاد و پیچیدگی های بحران آب در کشور، و روند مذاکرات ایران و آمریکا بحث شد. در ابتدای جلسه محمود حسینی رییس کمیسیون توسعه و مطالعات مناطق حزب، گزارشی از 
نشست »مناقشه آبی حوزه زاینده رود و جستجوی راه حل ها«، ارائه داد.وی افزود: بر اساس این گزارش، مناقشه زاینده رود و مشکلات مرتبط با ناترازی ها از توسعه نامتوازن و ناپایدار ناشی 
می شود که ریشه در سیاست گذاری غلط و اشتباهات مدیریتی چند دهه گذشته دارد و یکباره پدید نیامده است.سخنگوی حزب اتحاد ملت افزود: پس از بررسی این گزارش، مقرر شد برای 
تهیه بسته راه کار پیشنهادی حزب اتحاد جهت مدیریت بحران آب، با همکاری کمیسیون توسعه مناطق و کمیسیون زیربنایی حزب، کارگروهی با حضور کارشناسان و متخصصان ذیربط 
تشکیل شود تا با بررسی دقیق ابعاد مسئله، راه حلی عملیاتی را برای حرکت به سمت حل بحران آب ارائه دهند تا حزب پیشنهاد مشخص خود را به دولت ارائه کند پهلوانی یادآور شد: در 
ادامه  این جلسه و با بررسی تحولات مربوط به مذاکرات غیرمستقیم اخیر میان ایران و آمریکا در عمان، اعضاء با استقبال از هرگونه ابتکار و تلاش دیپلماتیک برای کاهش فشارها علیه کشور، 
ایجاد گشایش در زندگی مردم، و بهبود مناسبات خارجی ایران، بر اهمیت استمرار این مسیر و پیگیری راه حل های مبتنی بر گفت وگو، تعامل و مدارا تأکید و حمایت کامل حزب اتحاد را 

از این راهبرد را اعلام کردند.

با اعلام دبیر هیئت دولت، بازنشستگان سال ۱۴۰۳ نیز مشمول بهره مندی از ۷۰ درصد مابه التفاوت متناسب سازی شده و دستگاه های ذی ربط 
موظف به صدور احکام و پرداخت معوقات شدند.به گزارش خبرگزاری مهر، دبیر هیئت دولت اعلام کرد: بر اساس بندهای قانونی برنامه هفتم 
پیشــرفت جمهوری اسلامی ایران و قانون بودجه سال ۱۴۰۴، آئین نامه اجرایی متناسب سازی حقوق بازنشستگان با هدف رفع نابرابری ها و 

ارتقای عدالت در پرداخت ها، اصلاح و به تصویب رســید. بازنشســتگان سال ۱۴۰۳ مشــمول ۷۰ درصد مابه التفاوت متناسب سازی سیدکامل تقوی نژاد گفت: یکی از تغییرات اصلی 
این آئین نامه، اضافه شدن تبصره ای جدید به ماده ۳ آن است که بازنشستگان سال ۱۴۰۳ را نیز مشمول متناسب سازی حقوق بازنشستگی می کند. مطابق این تبصره، از تاریخ یکم 
فروردین ۱۴۰۴، این گروه از بازنشستگان در صورت داشتن شرایط قانونی لازم، از ۷۰ درصد مابه التفاوت متناسب سازی حقوق بهره مند خواهند شد.مسئولیت های صندوق بازنشستگی 
و سازمان تأمین اجتماعی وی ادامه داد: هیئت وزیران همچنین ماده جدیدی به آئین نامه اضافه کرد که صندوق بازنشستگی کشوری و سازمان تأمین اجتماعی را مکلف به صدور احکام 
متناسب ســازی و پرداخت معوقات بازنشســتگان کرد.وی عنوان کرد: بر اساس این ماده، صندوق بازنشستگی کشوری باید احکام متناسب سازی بازنشستگان فرهنگی مشمول قانون 
رتبه بندی معلمان از شهریور سال ۱۴۰۰ تا بهمن سال ۱۴۰۱ را براساس ۹۰ درصد اقلام مشمول کسور آخرین حکم دوران اشتغال افراد مذکور و اعمال افزایش قانونی سال های ۱۴۰۱ 

تا ۱۴۰۳ و همچنین لحاظ مبالغ دریافتی از زمان صدور اولین حکم بازنشستگی تا زمان ابلاغ این آئین نامه محاسبه و معوقات مربوطه را در سال جاری پرداخت کند.

بازنشستگان سال ۱۴۰۳ مشمول ۷۰ درصد مابه التفاوت حمایت حزب اتحاد ملت از مذاکرات »مسقط«
متناسب سازی شدند

قالیباف: وزارت راه مناقصه ای برای واگذاری پایش جاده ها به بخش خصوصی برگزار کند
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گزیده خبرگزیده خبر فراز و فرود نرخ ارز؛ نتیجه سوءمدیریت اقتصادی یا محصول انتظارات تورمی؟

رئیس خانه صمت ایران در گفت وگو با ایسنا:

صنعت زنده به آب است؛ نباید آینده تولید را تباه کنیم

ساختار نامناسب اقتصادی کشور سال هاست که دولت ها را وادار می کند به جای اصلاح این 
ســاختارها، با افزایش نرخ ارز و تورم، کاستی ها و ناتوانی مدیریتی خود را به صورت موقت 
پوشــش دهند. خبرگزاری مهر؛ گروه اقتصاد _ علی فروزان فر؛ در پی نوسانات اخیر بازار 
ارز، فرشاد پرویزیان، اقتصاددان و نایب رئیس انجمن اقتصاد ایران، در گفت وگو با خبرنگار 
مهر به بررســی عوامل مؤثر در این جهش ها و نوســانات مثبت و منفی قیمتی پرداخت و 
تأکیــد کرد که بخش عمده ای از بحران ارزی اخیر ناشــی از ناتوانی در مدیریت انتظارات 
تورمی و ضعف در سیاســت گذاری رســانه ای و ارتباطی بوده است.مدیریت افکار عمومی، 
کلید نادیده گرفته شده پرویزیان با بیان اینکه اگرچه نمی توان مسئولین اقتصادی کشور را 
مسببین شکل گیری انتظارات تورمی و جهت دهی بازارها دانست، اما ناتوانی آنها در مدیریت 
درســت این انتظارات غیرقابل انکار اســت گفت: البته باید اذعان داشت که مدیریت این 
انتظارات امری بسیار دشوار است؛ چراکه انتظارات تورمی در حال حاضر به شدت به فضای 
سیاسی کشور گره خورده است. وی اضافه کرد: حتی اگر ده اقتصاددان برنده جایزه نوبل هم 
اکنون در رأس امور اقتصادی قرار گیرند، بدون هماهنگی میان نهادهای مختلف سیاسی و 
اقتصادی قادر به مدیریت این بحران نخواهند بود و به همین دلیل است که می گویم، حتی 
در صورت دریافت پیشنهادهای مالی قابل توجه برای تصدی پست هایی مانند وزارت اقتصاد 
یا ریاســت بانک مرکزی، با توجه به شرایط پیچیده کنونی، این مسئولیت ها را نمی پذیرم؛ 
چرا که مدیریت این حوزه ها را در وضعیت حاضر بسیار دشوار ارزیابی می کنم. تأثیر سخنان 
پراکنده مســئولان این استاد دانشگاه تأکید کرد: البته وقتی می گوئیم انتظارات تورمی به 
درســتی مدیریت نشده، همه را نباید قصور یا ترک فعل مسئولین اقتصادی دانست. یکی 
از عوامل مؤثر در شکل گیری انتظارات تورمی، سخنان متناقض و متعدد مسئولان، به ویژه 
نمایندگان مجلس و سایر مقاماتی است که در جایگاه تصمیم گیری یا اجرایی مستقیم هم 
قرار ندارند، اما اثر زیادی بر فضای رســانه ای و افکار عمومی می گذارند. به گفته او، مردم 
در مواجهه با این اطلاعات، کاری به جایگاه گوینده ندارند؛ آن شــخص چه وزیر باشد، چه 
نماینده مجلس چه یک مقام اجرایی یا حتی صرفاً یک کارشناس یا یک تحلیل گر نما، آنچه 
که مهم است حجم پالس های مثبت یا منفی ای است که فضای روانی جامعه را تحت تأثیر 
قرار می دهد.او تاکید کرد: برآیند و حاصل همه این پمپاژهای خبری رسانه ای، از بیانیه های 
رسمی گرفته تا تکذیبیه ها و اخبار غیرموثق و شایعات، چه از سوی منابع معتبر و همسو 
و چه از رسانه های مخالف و معاند می شود همان نتیجه ای که اگر چه به صورت انتظارات 

تورمی در ذهن مردم شــکل گرفته اما به صورت رفتار اقتصادی نمود و بروز پیدا می کند. 
بازی ارزی پشــت پرده مذاکرات فرشــاد پرویزیان در بخش دیگری از سخنانش به نقش 
مذاکرات و نگرش فعالان اقتصادی به آن اشاره کرد و گفت: فرض کنید فردی ۱۰۰ دلار یا 
مثلًا مقداری طلا و ســکه در خانه دارد، طبیعتاً نگران است که با توافق احتمالی و کاهش 
نرخ ارز، ارزش دارایی هایش کاهش یابد. حال اگر فردی میلیاردها دلار در اختیار داشــته 
باشــد، طبیعی است که از شکست مذاکرات اســتقبال کند. به همین دلیل گاهی فعالان 
اقتصادی بزرگ، به طور مســتقیم یا غیرمســتقیم برای عدم نتیجه بخشی مذاکرات تلاش 
می کنند.او این وضعیت را با مثالی از کشورهای در حال توسعه توضیح داد: »در این کشورها 
اگر بخواهی خانه ات را آباد کنی، باید مملکت را خراب کنی، و اگر بخواهی مملکت را آباد 
کنی، خانه ات خراب می شــود.«وی افزود: برخی افراد و شرکت ها منافع شخصی خود را بر 
منافع ملی ترجیح می دهند و حتی حاضرند در رســانه ها برای دفاع از این منافع شخصی، 
از مفاهیمی چون انقلاب یا ارزش های آن سوءاستفاده کنند. با این حال، این موضوع کاملًا 
یکجانبه نیست. طیفی از افراد نیز وجود دارند که فارغ از تأثیرات اقتصادی مثبت بر زندگی 
شهروندان، کاهش نرخ ارز و مراودات سیاسی و تجاری احتمالی را صرفاً در راستای منافع 
شخصی خود که احتمالاً در گرو مذاکرت است، بدون در نظر گرفتن سایر ملاحظات در این 
باره دنبال می کنند و مصرانه بر اینکه مذاکرات تنها گره گشــای مشکلات اقتصادی کشور 
است پافشاری می کنند.منافع بلندمدت، غایب همیشگی اقتصاد ایران پرویزیان با اشاره به 
اهمیت همسوســازی منافع فردی و منافع ملی بلند مدتی، گفت: افراد باید بدانند اگرچه 
ممکن است با نگاه های شخصی منافع کوتاه مدتی شان محقق شود، اما در نهایت همان گونه 
که ضرب المثلی قدیمی اشــاره دارد: »چون پرده در افتد، نه تو مانی و نه من«، با آشــکار 
شــدن حقایق، نه آن منافع باقی می ماند و نه آن موقعیت. لذا هر فردی باید آگاه باشد که 
نگاه کوتاه مدت می تواند منجر به نابودی کامل کسب وکارش شود، تا جایی که دیگر داشتن 
یا نداشتن ارز برایش تفاوتی نخواهد داشت.او در ادامه گفت: راه حل این بحران تنها یک چیز 
اســت؛ اینکه منافع شخصی افراد در بلندمدت، در گرو منافع کلان کشور قرار گیرد و این 
موضوع، یعنی اندیشیدن به منافع ملی، ثبات اقتصادی، استقلال و حفظ مصالح بلندمدت 
کشــور که دقیقاً از همان نکات کلانی است که مسئولان و سیاستگذاران باید به آن توجه 
ویژه داشته باشند؛ البته منظور از بلندمدت در حوزه اقتصادی، افقی بالای ۳۰ سال است و 
نه بازه های کوتاه مدت یک تا چهار ساله.این اقتصاددان در همین راستا یادآوری کرد که در 

کشورهای توسعه یافته، شرکت هایی با قدمت بیش از یک قرن وجود دارند، اما در ایران حتی 
یافتن شرکتی با عمر ۶۰ یا ۷۰ ساله هم دشوار است در کشورهای توسعه یافته، شرکت هایی 
با قدمت بیش از یک قرن وجود دارند، اما در ایران حتی یافتن شــرکتی با عمر ۶۰ یا ۷۰ 
ساله هم دشوار است. وی علت این موضوع را فقدان نگاه بلندمدت و نبود فرهنگ اقتصادی 
مبتنی بر توسعه پایدار دانست و تصریح کرد: این مسئله و رفتار اقتصادی صرفاً به سطوح 
بالای مدیریت کشور محدود نمی شود. مشکل از همان سطوح پایین و رفتارهای اقتصادی 
روزمــره ما آغاز می گردد؛ زمانی که مثلًا هنگام بســته بندی میوه، محصولات نامرغوب و 
ضایعات را در زیر صندوق قرار داده و تنها محصولات ســالم را در سطح می چینیم، با این 
توجیه که همین یک بار فروخته شــود، بدون توجه به تداوم رابطه با مشتری. نمونه دیگر 
آن، اضافه کردن ناخالصی مانند خاک به محصولات صادراتی نظیر کشمش است.او در ادامه 
گفت: از بسته بندی میوه گرفته تا صادرات کشمش، ما همیشه به سود آنی فکر می کنیم، 
نه رضایت مشــتری و حفظ بازار. همین نگاه کوتاه مدت باعث می شــود که هیچ گاه برای 
تولید با سود صفر در کوتاه مدت و کسب سهم بازار در بلندمدت برنامه ریزی نکنیم و منافع 
کوتاه مدت مان مانند سایر کشورهای در حال توسعه هم جهت با منافع بلند مدت ما نشود.

عبور از منافع کوتاه مدت به منافع بلند مدتی با تقویت جلب اعتماد و پایگاه اجتماعی این 
اقتصاددان همچنین تأکید کرد که برای هم جهت سازی منافع کوتاه مدت و بلندمدت باید 
سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی به دولت و سیاست گذاران اقتصادی تقویت شود. زمانی 
که مردم به این باور برسند که دولت به وعده های خود عمل می کند و میان گفتار و کردار 
آن هماهنگی وجود دارد، آنگاه می توان با جلب اعتماد عمومی و ایجاد ســرمایه اجتماعی، 
از اقدامات ضد منافع ملی جلوگیری کرد. در چنین شرایطی، شرکت ها نیز می توانند ضمن 
حفظ منافع کوتاه مدت خود، همســو با اهــداف کلان اقتصادی حرکت کنند، در غیر این 
صورت، حتی تصمیم های درست نیز با مقاومت عمومی مواجه می شوند.او در ادامه با طرح 
این پرسش که آیا همه مسئولان اعم از اقتصادی و غیراقتصادی از توانایی و دانش لازم برای 
انجام این امر برخوردار و با این شــیوه های مدیریتی آشنا هستند و در حال حاضر در این 
مسیر گام برمی دارند؟ ضمن انتقاد از برخی سیاست های وزیر اقتصاد سابق، گفت نمی توان 

تمام مسئولیتها را متوجه یک فرد، اعم از یک وزیر یا مسئول اقتصادی، دانست.
انتقادات و نظراتی درباره سیاست های اقتصادی وزیر سابق و استیضاح او در بخشی از این 
گفتگو، پرویزیان با اشاره به عملکرد عبدالناصر همتی، رئیس پیشین بانک مرکزی و وزیر 
ســابق اقتصاد، گفت: »من شخصاً با ۷۰ درصد سیاست های اقتصادی ایشان مخالف بودم؛ 
چــه زمانی که رئیس بانک مرکزی بودند و چه در مقام وزیر اقتصاد. وی با انتقاد از فرآیند 
برکناری همتی و با اشاره به اینکه وزیر سابق فردی رسانه ای بود و کار خود را از صداوسیما 
آغاز کرد و بعد از رفتن به معاونت سیاسی این سازمان تجارب تصدی ریاست بیمه مرکزی، 
و مدیر عاملی بانک سینا، ریاست بانک مرکزی و نهایتاً وزارت اقتصاد را داشت گفت: وقتی 
ایشــان برکنار شدند، نرخ دلار حدود ۹۰ هزار تومان بود. اما پس از کنار رفتن او، نرخ دلار 
به بیش از ۱۰۶ هزار تومان رســید. بنابراین، باید پرسید که آن ادعاهای مطرح شده برای 
استیضاح و تغییر مدیریتی، چه نتیجه ای داشت؟ آیا این اقدام صرفاً موجب افزایش دوباره 
فاصله نرخ ارز آزاد و دولتی و رشد چشمگیر این رانت نشد؟پرویزیان ضمن آنکه این روند را 
مصداقی از تصمیم گیری های ناآگاهانه یا شاید عامدانه دانست که در نهایت نه به سود مردم، 
بلکه به سود گروه هایی خاص تمام شد، گفت: نکته قابل تأمل اینجاست که در دورانی که 
آقای همتی از مسئولیت خود کنار رفتند، برخی افراد که خود را اقتصاددان می دانستند و 
زمانی هم وعده کاهش نرخ دلار به ۲۰ هزار تومان را داده بودند، نه تنها نتوانستند این وعده 
را محقق کنند، بلکه پس از تغییر مدیریت، نرخ دلار از ۹۰ هزار تومان به ۱۰۶ هزار تومان 
افزایش یافت و شکاف بین نرخ ارز بازار آزاد و ارز دولتی عمیق تر شد. این امر به گسترش 
رانت خواری دامن زد. حال این پرسش مطرح است که چرا همان کسانی که پیش تر دغدغه 
منافع مردم را داشــتند، این بار در برابر افزایش شدید نرخ ارز سکوت اختیار کردند؟او در 
ادامه گفت: به نظر می رسد که برکناری آقای همتی منجر به افزایش اختلاف نرخ ارز دولتی 
و بازار آزاد و در نتیجه افزایش فرصت های رانت جویی شــد. این موضوع می تواند ناشــی از 
سوءتدبیر، عدم درک صحیح از اقتصاد، یا حتی انگیزه های نامشخصی از نمایندگان مجلس 
باشد که به جای خدمت به مردم، به افزایش رانت ها انجامید. برخی تحلیل ها حاکی از آن 
اســت که ممکن است تصمیم گیرندگان یا از دانش اقتصادی کافی برخوردار نبوده اند، یا با 
نگاه های ایدئولوژیک و غیرکارشناســی، مسیر را برای سوءاستفاده گروه های خاص هموار 
کرده اند. در هر صورت، این روند نشــان دهنده تأثیر عوامل مختلفی از جمله منافع خاص، 

کم تجربگی، تعصب یا برنامه ریزی های غیرواقع بینانه است

بحــران کم آبــی صدای صنعــت را هم 
درآورده اســت؛ از فولاد و سیمان گرفته 
تا کاشی سازی و بسیاری از صنایع کشور 
به ویژه در مناطق مرکزی، با خطر توقف 
فعالیــت مواجه اند؛ رئیــس خانه صمت 
ایران ضمن هشــدار نســبت بــه تداوم 
بی توجهی بــه مدیریت منابع آب، تاکید 
کرد کــه صنعت بدون آب، دوام نخواهد 
آورد و ادامه این روند، نه تنها تولید بلکه 
آینده اشتغال و امنیت صنعتی کشور را 
نیز با مشــکل مواجه می کند.این روزها، 
مســئله آب دیگر تنها دغدغه کشاورزان 
نیســت و به بحرانی ملی تبدیل شــده 
اســت؛ ضمن اینکه صنعت این روزها با 
مشکل کم آبی روبرو اســت و از سویی، 
"آب" بــرای صنعت یک ضــرورت هم 
به حســاب می آید و صدای صنعتگران 
از کم آبی برخاســته اســت. بحران آب 

حــالا در میانه خطــوط تولید، زنگ خطر توقــف را به صــدا درآورده و صنایع بزرگی 
چون فولاد، ســیمان و کاشی ســازی را در مناطق مرکزی کشور با تهدید جدی روبه رو 
کرده اســت. خانه صنعت، معدن و تجارت ایران طی سال های اخیر، همیشه دغدغه دار 
تولید و اشــتغال ملی بوده و مجدد امسال هم هشدار می دهد که بی توجهی به مدیریت 
منابع آب، بی توجهی به آینده صنعت کشــور است.عبدالوهاب سهل آبادی- رئیس خانه 
صمــت ایران- در گفت وگو با ایســنا، با نگاهی بی پرده به ضعف های سیاســت گذاری، 
نبود آمایش ســرزمینی، جانمایــی غلط صنایع و تأخیر در بهره گیــری از فناوری های 
نویــن آب بر پرداخته و تصریح کرد: مســئله آب نباید همچون ســوخت، به حال خود 
رها یا صرفاً به بخش خصوصی ســپرده شــود؛ چراکه مردم و همچنین صنعت، هر دو 
از این تصمیمات ناصحیح آســیب خواهند دید.به جای برنامه ریزی، منابع  را از دســت 
دادیم وی ضمن تاکید بر اینکه صنعت، زنده به آب اســت، اظهار کرد: این جمله شاید 
در نگاه اول ســاده به نظر برســد، اما واقعیت در حقیقت همین اســت که بدون آب، 
نه تنها کشــاورزی، بلکه بســیاری از صنایع کشــور از نفس خواهند افتاد. امروز ما با 
بحران جدی در مدیریت منابع آبی به ویژه در مناطق مرکزی کشــور روبه رو هســتیم و 
صنعت با بی آبی دست وپنجه نرم می کند. متأسفانه به جای برنامه ریزی، منابع مان را هدر 
داده ایم؛ نه آمایش سرزمینی درستی انجام دادیم، نه از رودخانه ها و سیلاب ها به درستی 
بهره برداری کردیم. در نتیجه ما ســاماندهی منابع را از دســت داده ایم.سهل آبادی در 
رابطه با نقش صنایع فولادی در این بحران، خاطرنشــان کرد: منابع آبی کشور را عمدتاً 
در اختیار صنایعی گذاشــته ایم که خودشــان بزرگ ترین مصرف کننده آب هستند؛ از 
جمله صنایع فولادی. نکته نگران کننده اینجاست که بسیاری از این صنایع در مناطقی 
بــدون امکان تامین پایدار آب یعنی در مرکز ایران و بدون توجه به اقلیم و ظرفیت های 

زیستی، ایجاد شده اند؛ حال نه تنها این تصمیمات 
غلــط را اصلاح نکردیم که همــان صنایع را هم 
توسعه داده ایم. این رویکرد، در بلندمدت امنیت 
آب و امنیــت صنعتی کشــور را توامــان تهدید 
می کند.رئیس خانه صمت ایــران ادامه داد: یک 
نمونه، این موضوع اســتان یزد است. یزدی که تا 
دیروز برای تامین آب شــرب خود نیازمند کمک 
اســتان اصفهان بود، امروز آب صنایع خود را نیز 
از اصفهان می گیرد. این یعنی، اضافه برداشــت از 
یک منبع کــه خود، دچار تنش آبی اســت. در 
حقیقت باید پذیرفت که با این شــیوه نمی توان 
آینده ای پایدار برای توســعه صنعتی رقم زد.این 
مقام صنعتی در پاسخ به اینکه راه حل چیست و 
اینکه آیا انتقال آب راه حل مناسبی است؟ تصریح 
کرد: در حال حاضر، انتقــال آب از خلیج فارس 
و دریای عمان به ســمت کرمان، یزد و اصفهان 
در حال انجام است؛ اما بســیاری از کارشناسان 
و فعالان محیط زیست معتقدند که این طرح ها، 
اکوسیســتم منطقه را دچار آشــفتگی خواهد کرد. ضمن اینکه مــا تجربه های تلخی 
همچون خشک شدن دریاچه ارومیه را هم داریم. سدسازی های غیراصولی، حفر بی رویه 
چاه و نبود نظارت، نتیجه ای جز از بین رفتن زیســت بوم ها، نداشــت؛ بنابراین چنانچه 
قرار باشــد دوباره همین مســیر را برویم، صنعت را فدای طبیعت کرده و طبیعت را هم 
فدای صنعت؛ این بازی باخت-باخت است.ســهل آبادی در خصوص اســتفاده مجدد از 
آب در صنعت، نیز معتقد اســت که در زمینه بازیافت آب، باید بسیار جدی تر از گذشته 
عمل کنیم. هرچند اقدامات خوبی آغاز شــده، اما باید اذعان کنیم که ما در این زمینه 
دیر به فکر افتادیم. پســاب های صنعتی باید به صورت کامل به چرخه تولید بازگردند و 
بازچرخانی در مقیاس وسیع تری اجرا شود. این نیاز به تجهیزات جدید، حمایت دولتی 
و فرهنگ سازی دارد. بدون سرمایه گذاری در این حوزه، مدیریت آب ممکن نخواهد بود.

وی افزود: بنابراین قطعا باید به ســمت اســتفاده از ماشین آلاتی برویم که نیاز کمتری 
به آب دارند. صنعت ما باید پیشــرفته شــود. نمی توان با تکنولوژی دهه های گذشــته، 
بحران های قرن جدید را مدیریت کرد. آب دیگر یک منبع در دســترس و ارزان نیست، 
بلکه یک ســرمایه حیاتی و استراتژیک اســت. اگر صنایع ما نخواهند خودشان را با این 
واقعیــت وفق دهند، در رقابت منطقه ای و جهانی عقب خواهند ماند. پیشــنهاد ما این 
است که از این  پس  باید در جانمایی صنایع، دقت ویژه ای به شاخص های اقلیمی، آبی 
و محیط زیستی داشته باشــیم. صنایع آب بر باید در اطراف خلیج فارس و دریای عمان 
مســتقر شوند. باید از آب دریا اســتفاده کرد، بازچرخانی را جدی گرفت و از تجربیات 
جهانی بهره برد. در کنار آن، باید بارش ها، ســیلاب ها و منابع فصلی را به شــکل مؤثر 
مدیریت کنیم. نباید بگذاریم به دلیل ضعف ســاختاری در مدیریت منابع، سیل بیاید و 

برود و بعد از آن، تجربه بی آبی هم داشته باشیم.

ارز تجاری کاهشی شد

امــروز )۲۶ فروردین ماه(، در بازار ارز تجاری مرکز مبادله، قیمت حواله دلار به ۶۹ هزار و ۹۵۵ 
تومان، حواله یورو ۷۸ هزار و ۳۲۳ تومان، حواله درهم ۱۸ هزار و ۷۷۶ تومان، حواله یووان ۹۴۳۲ 
تومان و حواله روبل روسیه ۸۳۸ تومان، رسید که نسبت به روز قبل کاهش داشته است.به گزارش 
ایسنا، امروز )سه شنبه(، معاملات ارز در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران با کاهش قیمت نسبت 
به روز گذشته صورت گرفت. در معاملات امروز، اسکناس دلار با نرخ ۷۰ هزار و ۸۸۶ تومان، یورو 
۸۰ هــزار و ۵۱۶ تومان، درهم ۱۹ هزار و ۳۰۱ تومان، یــووان ۹۶۹۶ تومان و روبل با نرخ ۸۶۱ 
تومان، قیمت گذاری و از سوی تجار معامله شد.این در حالی است که روز گذشته، اسکناس دلار با 
نرخ ۷۱ هزار و ۸۹ تومان، یورو ۸۰ هزار و ۷۳۰ تومان، درهم ۱۹ هزار و ۳۵۷ تومان، یووان ۹۷۳۹ 
تومان و روبل با نرخ ۸۵۳ تومان، معامله شد که نشان دهنده کاهش قیمت ارز تجاری نسبت به 
روز معاملاتی گذشــته است.حوله ارزی چند؟امروز همچنین،  حواله دلار با نرخ ۶۹ هزار و ۹۵۵ 
تومان، حواله یورو ۷۸ هزار و ۳۲۳ تومان، حواله درهم ۱۸ هزار و ۷۷۶ تومان، حواله یووان ۹۴۳۲ 
تومان و حواله روبل روســیه ۸۳۸ تومان از ســوی تجار، خریداری شد.  در حالی که روز گذشته 
)دوشنبه( نرخ حواله دلار ۶۹ هزار و ۱۵۳ تومان، حواله یورو ۷۸ هزار و ۳۵۱ تومان، حواله درهم 
۱۸ هزار و ۸۳۰ تومان، حواله یووان ۹۴۷۴ تومان و حواله روبل روسیه ۸۳۰ تومان، بود.میانگین 
موزون ارز تجاری میانگین موزون نرخ ارز نیز که بر مبنای حجم معاملات ارزی انجام شــده در 
یک ماه گذشــته با نرخ های اعلامی در سامانه معاملات الکترونیک ارز در حوزه حواله، اسکناس 
و حواله کالاهای اساسی و ضروری محاسبه می شود؛ امروز ۲۶ فروردین ماه، برای اسکناس دلار 
۵۷ هــزار و ۶۸۸ تومان، یورو ۶۵ هزارو ۵۲۶ تومان، درهم ۱۵ هزار و ۷۰۸ تومان، یووان ۷۸۹۱ 
تومان و روبل ۷۰۱ تومان محاســبه شد. روز گذشته نیز،  میانگین موزون نرخ ارز برای دلار ۵۷ 
هزار و ۱۰۳ تومان، یورو ۶۴ هزارو ۸۴۷  تومان، درهم ۱۵ هزار و ۵۴۹ تومان، یووان ۷۸۲۳ تومان 

و روبل ۶۸۵ تومان بود.

صعود سست بورس های جهان/ دلار از 
چشم بازار افتاد

بازارهای ســهام آســیا پس از اینکه ترامپ 
به احتمال اعمــال معافیت برای تعرفه های 
مربوط به خودرو اشــاره کرد، روز سه شنبه 
صعــود کردند امــا معاملات بــه ضعف در 
بازارهای اروپا و آمریکا اشاره دارند.به گزارش 
ایســنا، اوراق خزانه آمریکا، پس از بهبودی 
که شب گذشته یافتند، ثابت بودند اما دلار 
آمریکا همچنــان در میان ســرمایه گذاران 
نامحبوب بــود. دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
آمریکا، روز دوشــنبه گفت در حال بررسی 
اصلاح تعرفه ۲۵ درصدی بر واردات خودرو 

و قطعات خودروی وارداتی از مکزیک، کانادا و کشورهای دیگر است. این تعرفه ها می تواند هزینه 
خودرو را هزاران دلار افزایش دهد و ترامپ گفت شرکت های خودرو به اندکی زمان نیاز دارند، زیرا 
خودروها را در اینجا )آمریکا(   خواهند ســاخت. این تصمیم، پس از اقدام روز جمعه ترامپ برای 
معاف کردن تلفن های هوشــمند، رایانه ها و برخی دیگر از دستگاه های الکترونیکی از تعرفه های 
متقابل آمریکا صورت گرفت. اما دولت ترامپ، بلافاصله تحقیقات در مورد واردات نیمه رســاناها 
را افزایش داد و ترامپ روز یکشــنبه اعلام کرد نــرخ تعرفه بر این کالاها را در هفته آینده اعلام 
خواهد کرد. دولت ترامپ همچنین، تحقیقاتی را درباره واردات دارو به راه انداخته اســت.با این 
حال، ســرمایه گذاران پس از ریزش ســنگین بازارهای مالی در هفته گذشته، به هر خبر خوبی 
واکنش نشان می دهند و بازارها را صعودی می کنند. شاخص ام اس سی آی بازارهای آسیا اقیانوسیه 
بجز ژاپن، یک درصد رشــد کرد. شــاخص نیکی ژاپن، یک درصد رشد کرد و سهام شرکت های 
خودروســازی مانند تویوتا و شرکت های سازنده قطعات خودرو مانند دنسو، در میان سهام هایی 
بودند که بیشــترین رشــد قیمت را تجربه کردند.اما این رشــد به دلیل عدم قطعیت نسبت به 
سیاست های تجاری ترامپ و رفت و برگشت تعرفه های او، محدود بود. پس از صعود شب گذشته 
وال اســتریت، معاملات آمریکا بین افزایش و کاهش، در نوسان بود.معاملات نزدک، ۰.۲ درصد 
و معاملات اس اند پی ۵۰۰، حدود ۰.۱۳ درصد کاهش یافت. در اروپا، معاملات یورو اســتاکس 
۵۰، بــه میزان ۰.۱ درصد کاهش یافت و معاملات اف تــی اس ای، به میزان ۰.۱۲ درصد افزایش 
یافت.شــاخص سی اس آی ۳۰۰ چین و شاخص شــانگهای کامپوزیت، حدود ۰.۲ درصد کاهش 
یافتند و شاخص هانگ سِــنگ هنگ کنگ، ثابت بود.اوراق خزانه  آمریکا که هفته گذشته ریزش 
سنگینی  داشــتند و بزرگترین افزایش هفتگی هزینه های استقراض دولت آمریکا را رقم زدند،  
رشــد شــب گذشــته را حفظ کردند. بازده اوراق قرضه با قیمت آن، رابطه معکوس دارد. بازده 
اوراق ۱۰ ســاله، پس از افت ۱۳ واحدی در معاملات روز گذشته، ثابت بود و در ۴.۳۵۰۵ درصد 
ایستاد. همچنین، بازده اوراق قرضه ۲ ساله، تغییر چندانی نداشت و ۳.۸۵۷۴ درصد بود.برخی از 
تحلیلگران می گویند که اظهارات کریستوفر والر، از مقامات ارشد فدرال رزرو در کاهش بازده اوراق 
قرضه نقش داشته است. او روز دوشنبه گفت که سیاست های تعرفه ای دولت ترامپ، یک شوک 
بزرگ برای اقتصاد آمریکا است و حتی در صورت بالا ماندن تورم، ممکن است فدرال رزرو را به 
کاهش نرخ بهره برای جلوگیری از رکود وادار کند.در همین حال، رافائل بوســتیک، رئیس بانک 
فدرال رزرو آتلانتا، پیشنهاد کرد که بانک مرکزی آمریکا باید تا زمانی که شفافیت بیشتری وجود 
داشــته باشد، دست نگه دارد.بازارها در حال حاضر احتمال می دهند نرخ بهره تا دسامبر، حدود 
۸۴ واحد کاهش یابد و بیشــتر آنها انتظار دارند که فدرال رزرو در ماه آینده، نرخ بهره را حفظ 
کند.در بازارهای ارزی، دلار آمریکا نزدیک به پایین ترین حد خود در ســه سال گذشته، در برابر 
یورو ایستاد و نرخ مبادله آن، ۱.۱۳۵۶ دلار در برابر هر یورو بود. دلار در برابر فرانک سوئیس هم 
نزدیک به پایین ترین حد یک دهه اخیر قرار گرفت.به گفته تحلیلگران بانک سوسیته جنرال، رفتار 
دلار آمریکا اخیرا تغییر کرده و اکنون، تفاوت های نرخ را نادیده می گیرد و به جریان های سرمایه 
واکنش بیشــتری نشان می دهد. دلار آمریکا، چشم انداز سودآوری کمتر شرکت های آمریکایی، 
روبرو شدن مصرف کنندگان آمریکایی با تورم بالاتر و کاهش تمایل سرمایه گذاران خارجی برای 
دارایی های آمریکایی را دوست ندارد.بر اساس گزارش رویترز، قیمت نفت تحت تاثیر معافیت های 
تعرفه ای جدید دولت ترامپ، افزایش یافت و قیمت نفت برنت به ۶۵ دلار و ۶ سنت و نفت آمریکا 
به ۶۱ دلار و ۷۵ سنت در هر بشکه رسید. اونس طلا برای تحویل فوری، نزدیک به رکورد ۳۲۲۴ 

دلار و ۵۶ سنت ایستاد.

ارزش بازار اوراق بهادار از ۱۲ هزار 
همت عبور کرد

در پایان اسفند سال ۱۴۰۳، ارزش بازار اوراق بهادار با رشد ۱۵.۲ درصدی نسبت به مدت 
مشــابه خود در ســال قبل )۱۴۰۲( به ۱۲ هزار و ۷۵ هزار میلیارد تومان رسید.به گزارش 
ایســنا، اخیرا مدیریت پژوهش، توسعه و مطالعات اسلامی ســازمان بورس و اوراق بهادار 
گزارش وضعیت بازار سرمایه در اسفندماه سال ۱۴۰۳ را منتشر کرده که براساس آن، ارزش 
بازار اوراق بهادار در پایان اسفند ۱۴۰۳ به ۱۲ هزار و ۷۵ همت رسیده در حالی که ارزش 
کل بازار اوراق بهادار در مدت مشابه سال قبل، ۱۰ هزار و ۴۷۸ همت اعلام شده بود. براین 
اساس، ارزش بازار اوراق بهادار در پایان اسفندماه سال گذشته نسبت به مدت مشابه خود 
در سال قبل از آن به میزان ۱۵.۲۴ درصد افزایش یافته است.با این حال، نسبت به ماه قبل 
خود، یعنی پایان بهمن ماه ۱۴۰۳، نزدیک به ۰.۲۴ درصد کاهش را نشــان می دهد.ارزش 
بازار اوراق بهادار از ۱۲ هزار همت عبود کردارزش بازارها به تفکیک براساس این گزارش، در 
پایان اسفندماه سال گذشته )۱۴۰۳( ارزش بازار اوراق بهادار بورس تهران به ۸۹۵۶ همت 
رسید که نسبت به مدت مشابه در سال قبل )۷۸۳۷ همت( به میزان ۱۴.۲۸ درصد افزایش 
داشته است.ارزش بازار فرابورس ایران نیز در پایان اسفندماه ۱۴۰۳ به ۲۹۱۳ همت رسیده 
که نسبت به سال قبل خود )اسفند ۱۴۰۲( که ارزش بازار فرابورس ایران ۲۵۹۶ همت بود، 
۱۲.۲ درصد افزایش داشته است.بازار بورس انرژی ایران نیز در اسفندماه سال ۱۴۰۳ شاهد 
رشــد ۲۸ درصدی نسبت به اســفند ماه ۱۴۰۲ بود. در ماه پایانی سال ۱۴۰۳، ارزش بازار 
بورس انرژی ایران به ۱۴.۲ همت رســید که در قیاس با پایان اسفندماه ۱۴۰۲ که ارزش 
این بازار ۱۱ همت بود، ۲۸.۵ درصد رشــد داشته است.رشد ۴۶۴ درصدی ارز بازار بورس 
کالا همچنین بازار بورس کالای ایران نیز در پایان اســفندماه ۱۴۰۳ با رشد ۴۶۴ درصدی 
نســبت به پایان اسفندماه ۱۴۰۲ روبرو شــد. در ماه پایانی سال ۱۴۰۳، ارزش بازار بورس 
کالای ایران به ۱۹۱.۴ همت رســید در حالی که ارزش این بازار در پایان اسفندماه ۱۴۰۲ 

نزدیک به ۳۴ همت بود.

مدیرعامل شرکت سایپادیزل ضمن اشاره به برنامه تولید ۱۱۵ دستگاهی انواع خودروهای سبک و سنگین تجاری در فروردین ماه، از حرکت این شرکت 
به سمت رشد تولید ۳۲۵ درصدی نسبت به فروردین ماه سال گذشته خبر داد.به گزارش ایسنا، طبق اعلام گروه خودروسازی سایپا، محمود سهیل نژاد 
ضمن اعلام این خبر گفت: مجموع تولید انواع خودروهای تجاری سبک و سنگین در سایپادیزل در سال گذشته، تعداد ۷۴۸ دستگاه بوده است که 
وجود تحریم ها، پاسخ به تعهدات معوق و مشکلات ارزی، مانع از رشد در شبکه تامین این شرکت شده بود. اما در سه ماه  پایانی سال ۱۴۰۳ اصلاحاتی 
در زمینه های تامین مالی و قطعات مورد نیاز انجام گرفته که شرایط را تغییر داده است.مدیرعامل سایپادیزل افزود: با توجه به تامین نیازهای خطوط تولید سایپادیزل در سال جدید و 
برنامه ریزی های صورت گرفته در اسفندماه سال گذشته، همزمان با آغاز سال ۱۴۰۴ سایپادیزل افزایش تولید را در اولویت قرار داده و تا پایان فروردین ماه سال جاری ۱۱۵ دستگاه انواع 
خودروهای تجاری را تولید خواهد کرد. این در حالی است که در فروردین سال گذشته، تنها ۲۷ دستگاه خودرو تولید شده بود؛ فلذا رشد ۳۲۵ درصدی را شاهد هستیم.وی ضمن اشاره 
به برنامه تولید حدود ۴۰۲۰ دستگاهی این خودروساز در سال جاری، خاطرنشان کرد: با تلاش هایی که در بخش تامین مالی در اسفندماه سال گذشته صورت گرفته است، تامین قطعات 
CKD مورد نیاز شش ماهه نخست در سال جاری انجام شده و بخشی از این قطعات در انبار شرکت، بخشی در حال ترخیص از گمرکات کشور و تعدادی هم در حال حمل به سمت ایران 

است. به این ترتیب برای اولین بار طی سال های اخیر قطعات مورد نیاز شش ماهه نخست سال در فروردین ماه تامین شده است.

مرکز صنعتی سازی نانو فناوری کاربردی دومین دوره برنامه آکام خود را برای کسب و کارهای این حوزه برگزار می کند و متقاضیان تا ۱۵ اردیبهشت 
مهلت دارند تا در این دوره ثبت نام کنند.به گزارش ایسنا، مرکز صنعتی سازی نانوفناوری کاربردی )ICAN( در نظر دارد با همکاری ستاد ویژه 
توسعه فناوری های نانو و میکرو دومین دوره برنامه آکام را برگزار کند. این برنامه بستری را برای تحقق رشد فروش، تسهیل و تسریع فرآیند 
صنعتی سازی و افزایش مقیاس کسب وکارهای حوزه فناوری نانو فراهم می آوردبرنامه آکام برای آن دسته از کسب وکارهایی است که دارای شروط 
اولیه شامل شرکت ثبت شده، مطالعات بازار، تست بازار و مشتری، مدل کسب وکار معتبر، احراز راه حل متناسب با مساله شناسایی شده، نمونه بهینه 

از محصول و همچنین دارای گزارش پیش امکان سنجی از طرح باشند.شرکت کنندگان برای حضور در این رویداد باید از میان مدیران عامل یا یکی از هم بنیان گذارانی که مدیریت ارشد 
در شرکت را عهده دار هستند، باشند و آنها باید درخواست خود را ثبت کنند و پس از ارزیابی شرایط متقاضیان، تیم های واجد شرایط در این برنامه پذیرش خواهند شد. کسب وکارهای 
حاضر در آکام، علاوه بر این که امکان استفاده از زیرساخت  های مرکز صنعتی  سازی ICAN را خواهند داشت، می توانند در کارگاه  های تخصصی و مشورت  با مشاوران و پشتیبان ها، 
icanano.ir/ توسط منتورها بهره مند شوند.مهلت ثبت درخواست در این برنامه تا ۱۵ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ تعیین شده و متقاضیان  می توانند از طریق وب سایت رسمی مرکز به نشانی

acom نسبت به تکمیل فرم و ثبت نام اقدام کنند.به نقل از ستاد نانو، مرکز صنعتی سازی نانوفناوری کاربردی )ICAN(، توسط ستاد ویژه توسعه فناوری های نانو و میکرو با هدف ایجاد 
ارتباط مناسب میان صنعت و فناوران و همچنین کمک به صنعتی سازی و رسوخ فناوری نانو در چرخه صنعت کشور، راه اندازی شده است. 

مدیرعامل سایپادیزل خبر داد

ارزیابی بازار و مشتریان کسب و کارهای نانویی در یک رویداد علمیرشد ۳۲۵ درصدی تولید محصولات در فروردین ماه ۱۴٠۴
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چهار سال پس از ارائه طرح مفهومی اولیه کامیون تسلا به مردم و پس از چندین 
شکســت متوالی،   اکنون تسلا تحویل ســایبرتراک)Cybertruck( را آغاز کرده و 
یک کاربر به بررســی عملی کامل آن پرداخته اســت.به گزارش ایسنا و به نقل 
از دیلی میل،  هفته گذشــته ایلان ماسک شخصا کلیدهای سایبرتراک را در یک 
رویداد عرضه  خودرو در تگزاس به ده ها مشتری تحویل داد و همچنین نسخه هایی 
 Marques(را برای کارشناسان ارسال کرد تا تبلیغات آن را انجام دهند.مارکز براونلی
Brownlee( یوتیوبــر معروف دنیای فناوری، پس از گذراندن یک روز کامل با یک 
نســخه نزدیک به نسخه پایانی ســایبرتراک آن را اینطور توصیف کرد: من فکر 
می کنم آن ها واقعا چیز قابل اطمینانی ایجاد کرده اند.مانند بســیاری از مردم که 
برای اولین بار یک ســایبرتراک را می بینند، براونلی نیز از ظاهر این وسیله نقلیه، 
به ویژه صفحات تیز فولاد ضد زنگ بدنه آن شــگفت زده شد.او گفت: سورئال به 
نظر می رسد. واقعا هیچ شــکل منحنی روی کل این خودرو وجود ندارد.براونلی 
می گوید: موارد شگفت انگیزی در مورد آن وجود دارد، برخی قابلیت ها واقعا جالب 
هســتند، مواردی که فکر می کنم کســانی که اهل استفاده از وانت هستند واقعا 
دوست داشته باشند. با این وجود نگرانی هایی نیز در مورد آن وجود دارد.او گفت 
که این خودرو آزمایشــی دقیقا مشابه خودروهایی که مشتریان دریافت کرده اند، 
نیست، اما تمام قابلیت هایی که او خاطرنشــان کرده همان مواردی است که در 
مدل های نهایی یافت می شــود.برخی از ویژگی ها، مانند داشــبورد عظیم و نبود 
دســتگیره های در، او را مجبــور به مکث کرد، اما قــدرت و فرمان پذیری خودرو 
باعث شد که او هیجان زده شود.یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلاوانت 
عجیب و غریب تسلا که بیشتر حس و حال خودروهای فضایی را در ذهن تداعی 
می کند با ســه پیکربندی عرضه می شود: نسخه ســه موتوره، نسخه ای با موتور 
دوگانه و نسخه  تک موتوره.براونلی نسخه سه موتوره را آزمایش کرد که دو موتور 
آن چرخ هــای عقــب را به حرکت در می آورند و یک موتــور چرخ های جلو را به 
حرکت در می آورد. صفر تا صد ســایبرتراک ۲.۷ ثانیه است که سریع تر از آخرین 
نســخه فراری GTB ۲۹۶ با صفر تا صد ۲.۹ ثانیه به حســاب می آید.سایبرتراک 
با ۸۴۵ اســب بخار قدرت در عرض ۱۱ ثانیه مســافت یــک چهارم مایل را طی 
می کند.قیمت سایبرتراک سه موتوره از حدود ۱۰۰ هزار دلار آغاز می شود.براونلی 
می گوید: انتظار می رود نسخه دو موتوره حدود ۷۵ هزار دلار تا ۸۵ هزار دلار باشد 
و نسخه تک موتوره در ادامه قیمت کمتری خواهد داشت. با این حال سایبرتراک 
دو موتوره، با قدرت بیش از ۶۰۰ اسب بخار، کم قدرت نخواهد بود.پس از رویداد 
عرضه هفته گذشته، تسلا اعلام کرد که قیمت سایبرتراک از ۶۰ هزار دلار شروع 
می شــود، بنابراین می توان گفت که این قیمت برای نسخه تک موتوره است.در 
همــه مدل ها، کامیون توانایی حمل ۲۵۰۰ پوند بــار)۱۱۳۳ کیلوگرم( را دارد و 
ظرفیت بکســل آن ۱۱۰۰۰ پوند)۴۹۸۹ کیلوگرم( اســت.براونلی چند قابلیت را 
که نســخه آزمایشی او داشــت و در رونمایی گنجانده نشــده بود، بیان کرد که 
شــامل صندوق عقب موتوردار، بزرگترین برف  پاک کن جهان، آینه های جانبی 
قابل جابجایی، درپوش های هوا قابل جابجایی، و لاســتیک های سفارشی می شد.

براونلی همچنین به قابل توجه ترین جنبه سایبرتراک اشاره کرد که جنس فولاد 
ضد زنگ آن بود. گوشه های تیز روی صفحه های بدنه استیل ضد زنگ فورا توجه 
او را به خود جلب کرد. علاوه بر گوشــه های تیز، کیفیت فیزیکی فولاد ضد زنگ 
می تواند منجر به بروز برخی مشــکلات در ثبات تولید شــود.براونلی توضیح داد: 
آن ها دســتگاه های پرس عظیمی دارند که فولاد ضد زنگ را مهر و موم می کند. 
اما فولاد بازگشت فنری دارد، بنابراین باید از نیروی زیادی برای چسباندن آن در 
جای خود اســتفاده شود در حالی که به سرعت به عقب برمی گردد. بنابراین باید 
بیشــتر از آن چه نیاز اســت مهر و موم شود تا در جای خود بماند و این یک کار 
کاملا پیچیده است. به همین دلیل، براونلی خاطرنشان کرد که به نظر می رسد که 
در میان سایبرتراک های مختلف که او هنگام آزمایش خود به آن ها نگاه می کرد، 
تغییرات قابل توجهی در کیفیت نصب وجود دارد. همه آن ها دارای سطوح کمی 
متفاوت از شــکاف بین صفحات بودند و این موضوعی است که مالکان تسلا باید 
با آن آشنا باشــند. همانطور که گفته شد، براونلی می گوید که شکاف های میان 
صفحات بســیار کوچک و یکنواخت هستند، البته نه با دقت زیر ۱۰ میکرون که 
ماسک قبل از عرضه کامیون ادعا کرده بود. اما نمی دانم می توانم این قول را برای 
همه خودروها بدهم یا خیر.در قســمت درب پشتی، یک دکمه فشاری با کمک 
فنر برای جلوگیری از باز شدن ناگهانی درب وجود دارد که برقی نیست و بنابراین 
باید برای بستن درب نیز باید آن را به صورت دستی ببندید.روکش رویی صندوق 
خودرو که یک روکش خط   دار اســت می تواند ۱۳۶ کیلوگرم وزن را تحمل کند. 
ایــن روکش برقی بوده و به صورت خودکار با فشــار یک دکمه جمع می شــود. 
شیشــه عقب خودرو در صورت باز بودن روکش صندوق قابل مشــاهده است اما 
هنگام بستن روکش دید شیشــه عقب نیز از بین می رود. بنابراین وقتی روکش 
بســته است، آینه دید عقب کاملا بی فایده خواهد بود.یک دوربین دید عقب که 
تصویر آن بر روی صفحه نمایش مرکزی خودرو نمایش داده می شود، نقش آینه 
عقب را بر عهده می گیرد.همچنین در بستر صندوق دو خروجی ۱۲۰ ولتی و یک 
خروجی ۲۴۰ ولتی و همچنین مجموعه ای از نقاط اتصال قابل تنظیم برای ایمن 
ســازی بارها وجود دارد. جای یک لاســتیک زاپاس نیز تعبیه شده که از سوی 

کارخانه ارائه نمی شود.

با »سایبرتراک« آشنا شوید
یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ارتباط!

مشاهیر طراحی خودرو؛ هارلی ارل خالق کوروت و شاهکارهای بیوک و کادیلاک 
کلاسیک

 Louis( کارآفرینان و مهندســان فرانسوی، نقشی مهم در آغاز به کار صنعت خودروســازی امریکا داشتند. علاوه بر لوئیز شوروله
Chevrolet( هم بنیان گذار سوئیسی- فرانسوی شرکت شورولت، نمایشگاه Concours d’Elegance نیز اصالت فرانسوی با قدمت بیش 
 Pebble( از ۳۰۰ سال دارد. این رویداد؛ سال ۱۹۲۹ در ایتالیا به خودروهای لوکس اختصاص داده شد و سال ۱۹۵۰ به پیبل بیچ
Beach( در منطقه ی مونتری کالیفرنیا رسید. امسال به کمک Concours d’Elegance در نمایشگاه خودروی دیترویت ۲۰۲۲، یادبود 
هارلی ارل )Harley Earl( برگزار شــد.  این طراح خودروی مشــهور شاغل در جنرال موتورز، تعدادی از محبوب ترین خودروهای 
شــورولت، بیوک و کادیلاک را بین سال های ۱۹۲۰ تا ۱۹۶۰ خلق کرد. هارلی ارل، اسطوره ی طراحی صنعتی برای خودروهای 

کلاسیک امریکایی محسوب می شود و به عنوان طراح اصلی اولین شورولت کوروت نیز شهرت دارد.

الرای: امید السد به شکست پرسپولیس
السد برای صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا نیاز به شکست پرسپولیس و متوقف شدن پاختاکور دارد.به گزارش ایسنا و به نقل از الرای، السد بهترین فرصت برای 
صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا را از دست داد.السد در هفته پایانی در ورزشگاه خانگی خود از نسف قارشی پذیرایی کرد. السد با پیروزی در این بازی می توانست 
صعود خود را به دور بعد تا حدود زیادی قطعی کند اما این تیم در این بازی فرصت های زیادی را از دست داد و در نهایت هم با تساوی دو بر دو متوقف شد تا این 
نســف قارشــی باشــد که با ۱۱ امتیاز صعودش را به دور بعد قطعی کند.السد با ۸ امتیاز در رده دوم گروه خود دارد. شرایط برای صعود تیم به دور بعد بسیار سخت 
شده است اما آنها همچنان کورسوی امیدی دارند.در صورتی که الدحیل بتواند در ورزشگاه آزادی برابر پرسپولیس به پیروزی دست پیدا  کند و از سوی دیگر جدال 

پاختاکور و الفیحاء با تساوی به پایان برسد السد باتوجه به تفاضل گل خوبی که دارد می تواند راهی دور بعد شود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سوی دیگر
آلفرد کوبین در تنها رمان خود – یعنی کتاب سوی 
دیگر – سرگذشــت یک طــراح را روایت می کند و 
آنچــه را بر این طراح در اقامت سه ســاله ی خود در 
»سرزمین رؤیا« گذشــته، شرح می دهد. این طراح 
به دعوت همکلاسی ســابقش به این سرزمین، در 
دل قاره ی آســیا، می رود و سه ســالِ سراسر ترس 
و وحشــت را در این ســرزمین و در شهری به نام 
مروارید سپری می کند. سوی دیگر داستان سفر این 
طراح به شــهر رازآلود مروارید است، همچنین سفر 
به اعمــاق ضمیر ناخودآگاه.آلفرد کوبین خود نقاش 
اتریشــی صاحب نامی است که در دوره ای از زندگی 
در کار هنری اش دچار نوعی بحران می شود. او برای 
حل این مشــکل رمان ســوی دیگر را می نویسد و 
تصویرگری می کند. این رمان نخستین بار در ۱۹۰۹ 
منتشر شده است و در پژوهش های ادبی بارها با آثار آلن پو مقایسه شده است و دنیایی فانتزی – 
ذهنی را در فرآیندی تدریجی از بطن دنیای عینی استخراج می کند و به آن شکل می دهد. این 
رمان همان طور که اشاره شد، روایت مردی طراح است که به طور غیرمترقبه، نامه ای از دوستی 
دور دریافت می نماید که وی را به »سرزمین رویا« فرامی خواند. سرزمینی که یا بایستی در آن 
متولد شــوی یا خیلی خاص باشی که به آن وارد شوی!شخصیت اصلی با توضیحاتی که درباره 
این ســرزمین می شنود با همسرش مجاب می شوند به این سفر تن دهند و به سرزمین رویاها 
قدم می گذارند. کتاب را می توان به دو نیمه تقسیم کرد، نیمه ابتدایی کاملا رئال و شرح رسیدن 
طراح و همســرش به آن شهر است، نیمه دوم کاملا سورئال و پر از وحشت و ترس، شهری که 
نامش مروارید است هیچ گونه نور و درخششی در آن دیده نمی سود، آسمانش را همیشه ابری 
ســیاه در بر گرفته و ماه و خورشــید و ستارگان را پشت خود پنهان کرده تا همگی در تاریکی 

مطلق به سر ببرند.

کنت لونرگان
تولد: ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲ )۲۴ مهر ۱۳۴۱(

سن: ۵۸ سال
ملیت: آمریکا

 Manchester by( بهترین فیلم: منچســتر کنار دریا
)the Sea

پنج فیلم از لونرگان که پیشنهاد می شود، ببینید:
منچستر کنار دریا

)Margaret ( مارگارت
 You Can Count( می توانی روی من حســاب کنی

)on Me
کنت لونرگان فیلم نامه نویس و کارگردان نیویورکی 
اســت که از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۰ سه فیلم ساخته اســت که برای بازی های مستحکم 
بازیگران و فیلم نامه های استانداردشــان شناخته می شوند. آن چه در فیلم های او مفقود 
است، یک سبک سینمایی مخصوص و حس جاه طلبی است. این گونه به نظر می رسد که 
لونرگان از آن کارگردان هایی است که هرگز فیلمی بد و یا یک شاهکار سینمایی نخواهد 
ســاخت.او کارگردانی است که به چهارچوب های سینمایی پایبند است و از آن ها خارج 
نمی شود. علاوه بر فیلم نامه ها و بازی های درخشان، فیلم های لونرگان یک ویژگی شاخص 
دیگر هم دارند و آن موســیقی های متن اپرایی آن ها اســت. کنت لونرگان )انگلیسی: 
Kenneth Lonergan؛ زادهٔ ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲( فیلم نامه نویس، نمایش نامه نویس، هنرپیشه 
و کارگردان اهل ایالات متحده آمریکا اســت.از فیلم ها یا برنامه های تلویزیونی که در آن 
نقش داشــته می توان به می توانی روی من حســاب کنی اشاره کرد.لونرگان برای فیلم 
منچســتر بای د سی جایزه اسکار بهترین فیلم نامه غیراقتباسی را در سال ۲۰۱۷ از آن 

خود کرد.

فرهنگ

شــهرت وودی آلن با نوشتن شــوخی های طنزآمیز شروع شد و با استندآپ 
کمدی ادامه پیدا کرد و بعد به سینما رسید حالا او در مصاحبه ای این مسیر 
را شرح داده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، وودی آلن کار نوشتن طنز را 
ســال ۱۹۵۳ و زمانی شروع کرد که دانشــگاه را ترک کرد تا برای گری مور 
و سید ســزار جوک بنویسد. اوایل دهه ۱۹۶۰ اســتندآپ های روتین او در 
کلوپ های کمدی گرینویچ ویلیج، شــهرت گسترده ای برایش ساخت و او به 
چندین برنامه موفق تلویزیونی راه یافت. ســال ۱۹۶۵ آلن با فیلم »تازه چه 
خبر، پوسی کت« اولین تجربه بازیگری و فیلمنامه نویسی خود را انجام داد. او 
کارگردانی مستقل اولین فیلم بلندش یعنی »پولو بردار و فرار کن« را ۱۹۶۹ 
انجام داد که نویسندگی و بازی در آن را نیز به عهده داشت. سال ۱۹۷۷ آلن 
در کنار دایان کیتون در »آنی هال« نویسندگی، کارگردانی و بازی کرد. این 
فیلم برنده ۴ جایزه اسکار شد و سبک آلن و مضامینی را که او در »منهتن«، 
»هانا و خواهرانش« و »جنایات و جنحه« خلق کرد، گســترش بخشید. متن 
زیر چکیده ای اســت از مصاحبه بلند وودی آلن که توسط میچیکو کاکوتانی 
سال ۱۹۹۵ انجام شد و در آن آلن به حرفه نویسندگی خود پرداخت.*کی شروع به نوشتن کردید؟قبل از اینکه بتوانم بخوانم 
همیشــه دوست داشتم بنویســم و قبل از آن داستان می ساختم. من همیشه برای کلاس مدرسه هم داستان می ساختم. در 
بیشتر موارد، هرگز به اندازه نویسندگان جدی طرفدار کمیک نویسان نبودم، اما دیدم می توانم طنز بنویسم. ابتدا از ]مکس[ 
شولمن یا گاهی اوقات از ]اس.جی[ پرلمن تقلید می کردم. در مدت کوتاهی که کالج بودم، نوشته هایم را منتشر می کردم که 
همه با تقلید از شــولمن نوشــته شده بودند و اصلًا حسی از خودم نداشتند. *چگونه سبک و سیاق خود را کشف کردید؟ به 
تدریج اتفاق افتاد؟نه، کاملًا تصادفی بود. نثر نویسی را به کلی رها کرده بودم و وارد تلویزیون شده بودم. می خواستم برای تئاتر 
بنویسم و در عین حال به عنوان کمدین در کلوپ ها کار می کردم. یک روز مجله ای از من خواست که چیزی برای آنها بنویسم، 
زیرا من یک کمدین نوظهور بودم و این قطعه را روی صفحه شطرنج نوشتم. در آن زمان من تقریباً با لوئیز لزر ازدواج کرده بودم. 
او آن را خواند و گفت: هه، فکر می کنم این خوب است. باید این را برای »نیویورکر« بفرستی. برای من، مانند دیگر افراد نسل 
من، »نیویورکر« مقدس بود. به هر حال، وقتی در یک تماس تلفنی گفتند که اگر چند تغییر ایجاد کنم، آن را چاپ خواهند 
کرد، شــوکه شــدم. بنابراین من به آنجا رفتم و چند تغییر دادم و آنها آن را منتشر کردند. این یک عامل بزرگ برای تقویت 
اعتماد به نفس من بود. بنابراین فکر کردم، خوب، چیز دیگری برای آنها بنویسم. دومین یا سومین چیزی که برای »نیویورکر« 
فرستادم بسیار به سبک پرلمن نزدیک بود. آنها آن را چاپ کردند اما نظرشان این بود که سبک خودم را پیدا کنم و من موافقت 
کردم. بنابراین هم »نیویورکر« و هم من در قطعات بعدی به دنبال آن بودیم. بالاخره از او هر چه بیشتر دور شدم. پرلمن، البته 

بسیار پیچیده بود؛ نوعی طنز بسیار غنی. همانطور که ادامه دادم سعی کردم کار را ساده کنم.

بررسی کارنامه یک اعجوبه فرهنگی؛

وودی آلن چگونه وودی آلن شد
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استقلال برای دیدار مقابل گل گهر از ۵ بازیکنش نمی تواند استفاده کند.به گزارش ایسنا، تیم فوتبال استقلال در هفته بیست و هفتم رقابت های 
لیگ برتر فردا در سیرجان به مصاف گل گهر خواهد رفت.آبی پوشان برای این دیدار از وجود ۵ بازیکن خود نمی توانند استفاده کنند. علیرضا 
کوشــکی، مهران احمدی، مسعود جمعه، ایمان سلیمی و مهرداد محمدی بازیکنانی هستند که در دیدار فردای استقلال برابر گل گهر غایب 
خواهند بود.روزبه چشــمی و محمدحسین اســلامی دو بازیکن مصدوم استقلال که در هفته های گذشته غایب بودند مشکلی برای همراهی 

تیم شان ندارند.

غیبت۵بازیکناستقلالدردیدارباگلگهر


